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23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Pret LELBĀL 
diskrimināciju

2. un 5. lpp.

Franks 
Gordons par 

Krieviju
5. lpp.

Par Latvijas 
himnu

9. lpp.

Numura 
intervijā – 
kultūras 
ministre 

Dace Melbārde
7. lpp.

Norvēģijas 
karaļpāris Rīgā

3. lpp.

Brīvās Latvijas 
saime no sirds sveic 
“radu un Draugu” 

saimi, kā arī pateicas 
par nesavtīgo 

atbalstu mūsu avīzei!

Lai darbi sekmējas, 
lai mūsu mīļais nams 

plaukst un zeļ!

Lasiet tīmeklī

www.brivalatvija.lv

“vēl viens sapnis” – tādu virs
rakstu viesnīcas “radi un Drau
gi” pirmā direktore astrīda Jan
sone devusi grāmatai, kas bija 
veltīta viesnīcas 15 gadu jubilejai. 
Šķirstot grāmatas lappuses, izla
sām viesnīcas dibinātāja un pir
mā valdes priekšsēža Ādolfa sīļa 
stāstīto par projekta pirmsā ku 
m iem. proti, anglijas Daugavas 
vanagu pilnsapulcē 1993. gadā 
nolemts atvērt viesnīcu rīgā. ti  ka 
uzsākta ziedojumu un aizdevu
mu akcija. kopā tika saziedoti 
194 tūkstoši angļu mārciņu, no 
šīs summas 100 tūkstošus zie
dojusi anglijas Daugavas vana 
gu fonda valde. aizdevumos sa 
ņemts 88 500 mārciņu. 

par šiem līdzekļiem tika no 
pirkts nams vecrīgā, mārstaļu 

mĀris sLokenBerGs

PAR SAPNI, KAS īSTENoJIES
Aprīlī viesnīcai “Radi un Draugi” – 23 gadi

ielā 1, un uzsākta pārbūve vies
nīcas vajadzībām. vēlākajos ga 
dos viesnīcu paplašināja ar vēl 
divām mājām. Šodien viesnīcā    
ir 71 numurs, divas konferenču 
zā  les un restorāns “niklāvs”, kam 
nosaukums dots, atminoties, ka 
mārstaļu ielas namā savulaik 
bijusi izcilā mākslinieka niklāva 
strunkes darbnīca.

viesnīcas atklāšana notika 
1994. gada 25. martā. tā sākās ar 
prāvesta Juŗa Jurģa vadītu svēt
brīdi. prāvests uzsvēra, ka šim 
namam ir īpaša nozīme laikā, 
kad mūsu tauta ieiet jaunā 
vēstu res posmā, atkal brīvībā, 
kā ce  ļo ties no Burtnieku ezera 
dzelmes.

Jau pašā sākumā, viesnīcas 
pirmajos gados, Ādolfs sīlis uz 

svēra, ka visa šī darba mērķis ir 
viesnīcas peļņu ieguldīt Latvijā – 
Latvijas bērnu atbalstam, it se  viš
ķi Latgalē. Līdzīgus vārdus teica 
viesnīcas valdes loceklis pēteris 
pētersons – “pelnīsim, lai palī
dzētu Latvijai!” “radi un Draugi” 
jau no pirmās pastāvēšanas die
nas to godam ir īstenojusi. vies
nīcas valde anglijas DvF uz     
de vumā ir vienmēr atvēlējusi 
līdz ekļus labdarībai. 

vislielākā DvF ziedojumu da  ļa 
ir stipendijas studentiem ar vī 
tolu fonda gādību. DvF tieši no 
viesnīcas līdzekļiem ziedojusi 
vairāk nekā 600 tūkstošus eiro. 
atbalsts jaunatnei ir viena no 
organizācijas prioritātēm.

vēl viena nozīmīga prioritāte ir 
bijušie leģionāri, kā arī atbalsts 

Lestenes Brāļu kapu izveidošanā. 
DvF no viesnīcas līdzekļiem zie
dojusi šim mērķim 70 tūkstošus 
eiro.

kopumā Latvijai ziedoti vairāk 
nekā 1,8 miljoni eiro. Latvijas 
valsts Daugavas vanagu fondam 
ir izteikusi pateicību, piešķirot 
dibinātājam Ādolfam sīlim triju 
Zvaigžņu ordeni.

viesnīcas darbinieki direkto  
res margaritas plataces vadībā ir 
rokrokā ar DvF viesnīcas valdi 
ilzes Grickus vadībā strādājuši 
šos gadus ar lielu enerģiju, lai 
pelnītu un īstenotu DvF labda
rības mērķus. Liels paldies vi  ņiem 
par to! 

ielūkojieties arī viesnī cas mā 
jas lapā: www.hotelra diun drau gi.lv
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sarmīte Ērenpreiss-Janovskis

augsti godājamais valsts pre
zidenta kungs, ļoti cienījamā sa 
eimas priekšsēdētājas kundze,  
augsti godājamais ministru pre
zidenta kungs, godātie saeimas 
deputāti!

pasaules Brīvo latviešu apvie
nība (pBLa) un visas tās dalīb
organizācijas vēlas paust ārzemēs 
dzīvojošās latviešu sabiedrības 
viedokli par iecerētajiem grozī
jumiem Latvijas evaņģēliski lute
riskās Baznīcas likumā, kas šo 
brīd nodots izskatīšanai saeimas 
komisijās.

Latviešu evaņģēliski luteriskā 
baznīca ārpus Latvijas (LeLBĀL) 
daudzus gadu desmitus bijusi un 
joprojām ir mūsu tautas garīgā 
vienotāja trimdā un ārzemēs. pēc 
neatkarības atjaunošanas gan Lat
vijas evaņģēliski luteriskā baznīca 

PBLA atklāta vēstule
par iecerētajiem grozījumiem 

Latvijas evaņģēliski luteriskās Baznīcas likumā

(LeLB), gan LeLBĀL – abas vēs
tu  riski un juridiski – bija pirms
kaŗa Latvijas brīvvalsts ev. lut. 
baznīcas tiesību pārmantotājas. 
Jau 1991. gadā abas baznīcas 
vienojās virzīties uz vienu apvie
notu latviešu luterisko baznīcu, 
bet reālitātē labi zināmu teo lo
ģisko domstarpību dēļ šī apvie
no šanās diemžēl nav notikusi.

pBLa pilnībā nav pieņemami 
šobrīd iecerētie grozījumi Lat vi
jas evaņģēliski luteriskās Baznī
cas likumā, jo tie tiek izstrādāti 
priekšvēlēšanu gaisotnē, sarunās 
un likumprojekta izstrādē, nepie
aicinot otru pusi – LeLBĀL, tur
klāt likuma grozījumu pream
bulā paredzot LeLB būt vienī ga
jai pirmskaŗa Latvijas brīv valsts 
ev. lut. baznīcas tiesību pārman
totājai, kā arī nepamatoti iero  

be žojot LeLB draudžu pašno
teik ša nās tiesības, izvēloties savu 
baz nīcas piederību (LeLB vai 
LeLBĀL).

ar šādiem likuma grozīju
miem saeima nevajadzīgi iejauk
tos abu latviešu evaņģēliski lute
risko baznīcu iekšējās attiecībās, 
pilnīgi nepamatoti vienu no tām 
valstiski pasludinot par likumī 
gu un ekskluzīvi pareizu, un tā 
vēl vairāk padziļinot eksis tējošo 
domstarpību plaisu un arī raisot 
plašāku neizpratni un sarūg tinā
jumu ārzemju latviešu sabiedrībā. 

ar patiesu cieņu
Kristīne Saulīte,
PBLA priekšsēde

(Vairāk lasiet S. Benfeldes 
komentārā 5. lpp.)

eiropas Latviešu apvienība (eLa) 
kritiski vērtē saeimā iesniegto 
Latvijas evaņģēliski luteriskās 
Baznīcas likuma grozījumu pro
jektu. Latvijas vēstures pagriezie
nu dēļ mūsu tautas garīgums 
gadu desmitiem kopts arī ārpus 
Latvijas robežām, LeLBāL paspār
nē. augot tautiešu skaitam ār 
valstīs, LeLBāL arī tagad ir – un 
būs – nozīmīga loma mūsu piek
tā novada – diasporas – garīgajā 
dzīvē, atbalsta sniegšanā un lat
vietības uzturēšanā, līdzās laicī
gām diasporas biedrībām. Lat
viešu organizācijas ārvalstīs ir 

LELB likumprojekts 
diskreditē diasporas 

organizācijas
neatraujama daļa mūsu tautas 
garīgās un pilsoniskās sirdsap
ziņas un uztur tautiešu iespējas 
dot savu artavu vai atgriezties 
Latvijā. Centieni ar likumu ie 
grožot šo reālitāti nenes Latvijas 
simtgades gada cienīgu saliedē
tības un sadarbības vēstījumu un 
nesaskan ar topošā Diasporas 
likumprojekta mērķiem. LeLB 
likuma grozījumu projekts arī 
rada jautājumus par satversmes 
99. pantā nostiprinātās valsts un 
baznīcas šķirtības praktisko jēgu 
likumdevēja izpratnē. 

Eiropas Latviešu apvienība

Šorīt pie durvīm pieklauvēja 
mans kaimiņš. (te jāpiemin, ka 
mūsu mazajā anglijas ciemā 
krikā mēs cits citu uzrunājam ar 
tu un vecāku dotā vārdā.) Lai gan 
nereti esam viesībās kopā tukšo
juši dažu labu vīna glāzi vai, kad 
laiks tveicīgs un visiem tīk kopā 
pasēdēt ārā, nevarēju tai brīdī 
atminēties viņa vārdu. tikai zinu – 
viņš ir rakstnieks, pats izdod sa 
vus darbus, kuŗus, kā pats saka, 
neviens nelasot. Laimīgā kārtā 
viņš uzsāka sarunu, kas risinājās 
šādi: “es zinu, ka tu strādā pie 
latviešu avīzes, bet nezinu, vai tas 
ir vietējs apkārtraksts vai avīzīte, 
tāpēc ienācu tev pajautāt – vai   
esi dzirdējusi par Latvijas jauno 
bibliotēku? Un ka tā saucas 
Gaismas pils?’’

“nu, tā apmēram esmu jau 
dzirdējusi, bet kāpēc tu vaicā?” 
tai brīdī izvilku no grāmatu kau
dzes 2017. gada Brīvās Latvijas 
izdoto kalendāru ar rīgas ska

Lai dzīvo Gaismas pils! – 
arī vēl neredzēta

tiem – tas atvērās lapaspusē, kur 
Gaismas pils celtne rādīta tuv plā
nā un iešķērsām, tā viņš to steigā 
nepazina. tāpēc rādīju kalen
dāra vāku ar nepārprotami pazīs
tamo rīgas panorāmu.

“Jā, jā, tā ir tā pati! es aizvakar 
biju Londonas Grāmatu tirgū un 
pasniedzu balvu pašam Mr. Vilks 
par visdižāko globālo bibliotēku. 
vai tu viņu pazīsti?’’

“personīgi ne, bet zinu gan, ka 
viņu pazīst visa lasītprotošā lat
viešu tauta, kas dzīvojusi līdzi 
Gai smas pils ilgajam grūtniecī
bas periodam, dzemdībām un 
neparastajām kristībām ziemas 
vidū. Bet tev, kaimiņ, ir laba gau
me, kā tu nonāci pie tāda goda?’’

“es piederu žūrijai Designing 
Libraries, kas izskata un novērtē 
bibliotēkas visā pasaulē. vai zini, 
ka architekts Birkerts šo brīdi ne 
piedzīvoja?’’

“Gan jau viņš savā sirdī to 
zināja.’’

tad pastāstīju, ka mana drau
dzene, dzejniece marta Land ma
ne, kas mīt tepat blakus ciematā, 
sēdējusi ar viņu vienā skolassolā 
rīgas paraugskolas pamatskolā 
un ka viņa sodīta par pļāpāšanu 
stundā un nosodīta ar ... sēdēša
nu blakus zēnam! – Gunāram 
Birkertam – šito kaunu!!!

Jā, bet man taču pašai esot šī 
Gaismas pils jāredz. paskaidroju, 
ka pirms divi gadiem tās piektajā 
stāvā svinēju sava vīra – rakst
nieka Gunara Janovska simtgadi. 
Jautāju, vai kaimiņš pats tur bijis? 
vēl ne, bet taisoties apciemot šo 
vasar. ieteicu viņam aizbraukt 
gan, lai ne tikai redz, bet arī izjūt 
šīs varenās celtnes, par kuŗu viņš 
balsoja, auru. tikai brīdināju uz 
manīties no rīgas bruģiem. īss 
klusums, un mēs abi sākām 
smie ties aizgūtnēm par šo mūsu 
dīvaino sarunu. tad viņš steidzās 
prom, lai dotos uz austriju līdzī
gā uzdevumā – pētīt bibliotēkas.

Jaunievēlētā DvF valde 22. 
aprīlī satikās uz savu pirmo sēdi. 
Jaunajā sastāvā pirmo reizi pār
svarā ir latvieši no jaunākām pa 
audzēm, kuŗi dzimuši Latvijā. 
no deviņiem valdes locekļiem 
trīs ir dzimuši anglijā, bet seši – 
Latvijā. no vecākās un vidējās 
pa  audzes ir četri valdes locekļi, 
bet no jaunās pieci.

DvF valdes amati: edīte Brau
e la – mārketinga darba grupas 
locekle, ilze Grickus – vicepriekš
sēde, informācijas nozares vadī
tāja, sekretāre, mārcis Jansons – 
mārketinga darba grupas locek
lis, krišs Ligers – biedrzinis, ad 
mi nistrators, Uldis reveliņš – 
ka   sieris, aivars sinka – priekš sē
dis, rūdolfs Šulcs – saimnie cis
kās nozares vadītājs, sadarbība ar 
siF un Ārlietu ministriju sakarā 
ar projektiem, miks vizbulis – 
mārketinga darba grupas locek
lis, Līnīte Zobenseast – kultūras 
nozares vadītāja, eiropas Lat
viešu apvienības pārstāve. 

sēdē piedalījās arī Dace Dun
durekluce, revīzijas komisijas 
priekšsēde.

valde savas darbības plānos 
ietvers ļoti aktīvu mārketinga 

Jauni darbi 
jaunajai valdei

Daugavas Vanagu fonda (DVF) jaunā 
valde satiekas uz pirmo valdes sēdi

darbu, jo laba saziņa ar esošajām 
un potenciāli jaunām nodaļām 
un biedriem palīdzēs īstenot val
des vīziju, kas uzsveŗ vajadzību 
panākt ciešāku saiti starp DvF 
valdi un biedriem, kā arī papla
šināt biedru loku jaunajā diaspo
ras sabiedrībā. tādēļ dibināta 
mārketinga darba grupa trīs 
cilvēku sastāvā. 

saimnieciskais darbs DvF īpa
šumos (Londonas nams, strau
mēni un viesnīca “radi un Drau
gi”) jāturpina, lai būtu stabils 
financiāls pamats organizācijai, 
kamēr sabiedriskais un labda
rības darbs jāvirza tālāk. 

sēdes dalībnieki pārrunāja jau 
paveikto: delegātu sapulces, kal
paka balles, straumēnu talkas or 
ganizēšanu, plānotos darbus, 
piemēram, vēlēšanu iecirkņu iz 
veidi DvF īpašumos, kā arī plā
noto liela apjoma sarīkojuma – 
“Diena Latvijai” rīkošanu 15. sep 
tembrī straumēnos.

sēdes dalībnieki arī pieņēma 
rezolūciju Latviešu baznīcas ār 
pus Latvijas (LeLBĀL) atbal
stam, pret tai nelabvēlīgajiem 
gro zījumiem LeLB li  kumā.

No kreisās: Līnīte Zobens-East, Mārcis Jansons, Uldis Reveliņš, 
Aivars Sinka, Ilze Grickus, Krišs Ligers, Dace Dundure-Kluce,  
Miks Vizbulis, Edīte Brauela
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Šogad Latvijā par godu valsts 
simtgadei gaidāmas vairākas ei 
ro  pas un skandināvijas valstu ka 
raļnamu vizītes. 23. aprīlī rīgā 
oficiālā vizītē ieradās norvēģijas 
kroņprincis Hokons un kroņ
princese mete mārita.     

vizīte iezīmē Latvijas ciešo sa 
darbību ar norvēģiju un būs īpa  
ši veltīta Latvijas simtgadei,  tajā 
kroņ princi un kroņprincesi pa 
vadīja norvēģijas ekonomikas un 
zvejniecības ministra vietnieks 
rojs angelviks un norvēģijas ār 
lietu ministra vietnieks euduns 
Halvosens.

pēc oficiālās sagaidīšanas cere
monijas pie rīgas pils norisinājās 
valsts prezidenta raimonda vē  jo
ņa, viņa sievas ivetas vējones un 
kroņprinča Hokona un kroņ prin
ceses metes māritas divpusējā tik
šanās.vēlāk  norisinājās abu pu  šu 
preses konference un notika svi
nīga ziedu nolikšanas ceremonija 
pie Brīvības pieminekļa. kroņ
princis un kroņprincese viesojās 
Latvijas nacionālajā bibliotēkā, 
kur kroņprincese pasniedza dā 
vanu tautas grāmatu plauktam, 
ap meklēja Bērnu literātūras cen
tru, kur kopā ar bērniem iepazinās 
ar nupat Latvijā izdoto Hokona 
Ēvreosa bērnu grāmatu “Brūne”. 

viesi no norvēģijas tikās ar sko
lēniem no Ziemeļvalstu ģimna
zijas un valmieras pārgaujas ģim
nazijas, kuŗi izvēlējušies mācīties 
norvēģu valodu kā papildu sveš
valodu.

preses konferencē valsts prezi
dents raimondas vējonis teica: 
“man ir patiess prieks šodien uz 
ņemt norvēģijas kroņprinci Ho 
konu un kroņprincesi meti mā 
ritu vizītē Latvijā. Šī tikšanās sim
bolizē Latvijas un norvēģijas ciešo 
draudzību un labās attiecības, kā 
arī ir uzskatāma par īpašu pago
dinājumu mūsu valstij tās simt
gadē. Latvijas iedzīvotāji augstu 
novērtē jūsu personisko klātbūt 
ni šajos svētkos. Latviju un nor 
vē ģiju jau izsenis vieno ciešas 
attiecības. norvēģija bija viena no 

Norvēģijas kroņprincese Mete Mārita un Norvēģijas 
kroņprincis Hokons sveic Latviju Simtgadē

pirmajām valstīm, kas deviņdes
mito gadu sākumā līdztekus citām 
Ziemeļvalstīm atzina Latvijas at 
jaunoto neatkarību. Likumsa ka rī
gi, ka kopš deviņdesmito gadu 
sākuma Latvijas un norvēģijas 
div pusējās attiecības ir piedzī vo
jušas strauju attīstību. norvēģija 
sniedza Latvijai atbalstu un no  de
rīgus padomus brīžos, kad mums 
bija jādara viss iespējamais, lai 
veicinātu Latvijas integrāciju eiro
atlantiskajā telpā. ar mūsu draugu 
atbalstu to esam sekmīgi pavei ku
ši. Šodien mēs pateicamies nor
vēģijai par atbalstu, kas tiek īste
nots ar eiropas ekonomiskās zo 
nas un norvēģijas finanču instru
menta palīdzību. ir pabeigti nozī
mīgi projekti, lai atbalstītu nevalsts 
organizāciju darbību, izglītību, re 
ģionālo attīstību un zaļās techno
loģijas, lai mazinātu klimata pār
maiņas, kā arī saglabātu kultūras 
mantojumu. esmu gandarīts, ka 
šāda veida sadarbību mēs arī tur
pināsim. tāpat mēs sakām lielu 
paldies norvēģijai par piešķirto 
financējumu rīgas Juridiskās 
augstskolas padziļinātajai program
mai, kas veltīta es tiesībām un 
ekonomikai un būs pieejama da 
lībniekiem no eiropas kaimiņat
tiecību polītikas valstīm, Centrā l
āzijas un rietumbalkāniem. Šī sa 
darbība sniedz reālu ieguldījumu 
plašākā eiropas kaimiņu reģiona 
attīstībā. mūsdienās abas valstis ir 
ļoti ciešas partneres Baltijas un 
Ziemeļvalstu reģionā. esam uzti
cami sabiedrotie nato. Šīsdienas 
sarunā es pateicos norvēģijai par 
ieguldījumu Baltijas reģiona dro
šībā – dalību nato paplašinā tajā 
klātbūtnē Lietuvā un nato Gaisa 
telpas patrulēšanas operācijā Bal
tijas valstīs. ar gandarījumu jā  sa
ka, ka mums ir ļoti laba sa  darbība 
ar mūsu nacionālajiem Bruņo ta
jiem spēkiem, ne tikai afgānistānā 
isaF misijas laikā, bet arī pašlaik.

norvēģijas kroņprincis Hokons 
sveica Latviju valsts simtgadē, no 
rādot, ka Latvijas cilvēki parādījuši 
lielisku apņemšanos savas valsts 

neatkarības nodrošināšanā. viņš 
uzsvēra, ka notikusi auglīga disku
sija ar valsts prezidentu un tikuši 
apspriesti reģionālās drošības, eko
nomiskās un biznesa attīstības 
jau tājumi. Hokons apliecināja, ka 
Latvija un norvēģija ir tuvi sa 
bied rotie un partneri, kam ir cieša 
sadarbība un lieliskas divpusējās 
attiecības. kroņprincis vērsa uz 
ma nību, ka vairāk nekā 300 nor
vēģijas kompanijas reģistrētas Lat
vijā un vairākas latviešu kompā
nijas darbojas arī norvēģijā, tajā 
pašā laikā ir teju 10 000 latviešu, 
kas strādā norvēģijā un sniedz 
būtisku ieguldījumu norvēģijas 
ekonomikā.viņš uzsvēra, ka šo 
dien notiekošais Latvijas – norvē
ģijas biznesa forums palīdzēs iz 
veidot vēl ciešākas biznesa saites 
starp abām pusēm, un norvēģijas 
mērķis ir attīstīt inovācijas un 
biznesu, lai diversificētu ekono
miku valsts kļūtu mazāk atkarīga 
no gāzes un naftas produktiem.   
Šī iemesla dēļ norvēģija ir ļoti 
ieinteresēta mācīties no citiem un 
dalīties arī savās zināšanās.

Hokons minēja, ka sadarbība 
starp abām valstīm ietver daudz 
sektorus, tostarp people-to-people 
kontaktus. tāpat norvēģija lūko 
pastiprināt sadarbību finanču no 
ziegumu novēršanā un brīvu un 
neatkarīgu mediju stiprināšanā. 

vizītes laikā tika pārrunāta arī 
arestētā Latvijas zvejas kuģa Sena-
tor lieta. Ārlietu ministrijas pār
stāvji šo jautājumu ar norvēģijas 
pārstāvjiem pērn jau  bija apsprie
duši arī citu tikšanos un sarunu 
laikā. ekonomikas ministrs  arvils 
ašeradens (Vienotība) tikšanās 
lai kā ar norvēģijas tirdzniecības, 
rūpniecības un zivsaimniecības 
valsts sekretāru roju angelvīku 
vienojies, ka situācija saistībā ar 
sniega krabju zveju svalbāras ūde
ņos pēc iespējas ātrākā laikā jā 
atrisina. tikšanās laikā pārrunāja 
līdz šim īstenotās divpusējās eko
nomiskās sadarbības jautājumus, 
kā arī iespējas sadarbības paplaši
nā  šanai.

Norvēģijas kroņprincese Mete Mārita  un Norvēģijas kroņprincis Hokons kopā ar Latvijas Valsts 
prezidentu Raimondu Vējoni un Ivetu Vējoni // Foto: valsts prezidenta kanceleja

JAPĀNA. Latvijas valsts simtgades svinību programmas ietva
ros ar kobes pilsētas domes un kobes universitātes atbalstu, laikā no 
19. līdz 29. aprīlim kobes pilsētas domes telpās skatāma Latvijas ar 
chitektūrai veltīta izstāde Latvia. Architecture at Convergence. 19. ap 
rīlī notika izstādes atklāšanas sarīkojums, kuŗā piedalījās kobes pi l
sētas mērs kizo Hisamoto un Latvijas vēstniece Japānā Dace treija
masī. vienlaikus kobes pilsētas domē tika rīkots Latvijas un Japānas 
attiecībām veltīts seminārs, kuŗu ar lekciju par Latvijas vēsturi un 
kultūru laikmetu griežos atklāja vēstniece Dace treijamasī. no 
kobes izstāde turpinās ceļu uz osaku, kur laikā no 7. līdz 18. maijam 
tiks izstādīta Kwansei Gakuin universitātes telpās.

PoLIJA. 17. aprīlī Latvijas vēstniecības telpās varšavā notika 
vairāku polijas augstskolu studentu tikšanās ar Latvijas vēstnieku 
edga ru Bondaru. studenti vēstniecību apmeklēja varšavas ekono
mikas augstskolas Ārējo attiecību kluba projekta ietvaros. viņu vidū 
bija topošie juristi, vēsturnieki un filologi no dažādām varšavas un 
krakovas augstskolām. projekts paredz iepazīšanos ar polijas ārlietu 
dienesta, ārvalstu vēstniecību darbu un pieredzi un domāts topoša
jiem diplomātiem. vēstnieks iepazīstināja tikšanās dalībniekus ar 
Latvijas – polijas attiecību vēsturi, divpusējām attiecībām, abām val
stīm kopīgām norisēm un vēsturiskām personībām, kuŗas atstājušas 
pēdas abu valstu vēsturē. īpašu interesi jauniešos izraisīja Latvijas 
pieredze eiro valūtas ieviešanā, dalībai nato, kā arī Latvijas kultūras 
norises, īpaši, Dziesmu un deju svētki. Jautāti par to, ar ko Latvija at 
pazīstama polijas jauniešu vidū, atbildes saistījās galvenokārt ar ātri 
attīstošos ekonomiku, skaisto dabu, draudzīgiem cilvēkiem un bagā
tu kultūras mantojumu. studentu sajūsmu izpelnījās īpašais cienasts – 
Latvijas rupjmaize ar medu.

ITALIJA. 17. aprīlī Latvijas vēstnieks italijā artis Bērtulis un 
vēst  niecības darbinieku kopa iepazīstināja ar Latviju un vēstniecības 
darbu romas Dēmokrita zinātniskā liceja skolēnus (Liceo Scientifico 
Democrito, Classe 3E). tika sagatavota īpaša programma, lai nodro
ši nātu skolēnu pilnvērtīgu iesaisti “Globālās darbības aģentūras” 
(Glo bal Action agency) projektā “Diplomātijas izglītība” (Diplomacy 
Education). skolēni ar lielu interesi uzklausīja prezentācijas, iesaistījās 
aktīvitātēs un uzdeva precīzējošus jautājumus. sarīkojumā vēstnie
cībā piedalījās arī liceja skolotāja un “Diplomātijas izglītības” pro 
jekta pārstāvji. 18. janvārī italijas ārlietu un starptautiskās sadarbī 
bas ministrijā, piedaloties ministram a. alfano, tika oficiāli uzsākts 
“Diplomātijas izglītības” projekts. “Globālās darbības aģentūru” 
spon sorē italijas Ārlietu un starptautiskās sadarbības ministrija un 
at   balsta ano aģentūras italijā. “Diplomātijas izglītības” ietvaros sko
lēni iepazīst kādu no valstīm, diplomātijas darba specifiku, pie dalās 
kādā no attiecīgās valsts vēstniecības organizētajiem sarīko jumiem 
un sagatavojas sarunu vešanas simulācijai kādā no ano aģentūrām 
italijā (GAMUN – Global Action Model United Nations), pārstāvot 
attiecīgo valsti.

***
Antarktīdas ekspedīcijas 

dalībnieki atgriezušies Latvijā
Latvijas ģeologi kristaps Lam s

ters, Jānis karušs un māris krie
vāns februārī devās ekspedīcijā    
uz antarktīdu. komandas uzde
vums ekspedīcijas laikā bija veikt 
antark tīdas pussalas un apkārtējo 
salu ledāju biezuma un iekšējās 
struktūras mērījumus, kā arī iz 
veidot 3D modeļus turpmākiem 
pētījumiem. Zinātnieki pētīja uz 
ledājiem mītošos mikroorganis
mus un  augšņu veidošanās proce
sus, kā arī iežu un nogulumu vei
došanās apstākļus.

Latvijas Universitātes ģeologi 
18. aprīlī atgriezās mājās pēc vai
rāk nekā divu mēnešu pētījumiem 
antarktīdā. antarktīdas vilinā
jums ir tik spēcīgs, ka, tikko atgrie
z ušies, viņi jau kaldina plānus par 
atgriešanos baltajā aukstajā kon
tinentā.

skarbajos klimatiskajos ap  stāk
ļos izdevies izpildīt visus iecerētos 
ekspedīcijas uzdevumus. “mēs vei 
cām mērījumus uz arģentīnas 
salu archipelāga ledus kupola ar 
ģeoradaru. nomērījām ledāja bie

zumu un iekšējo struktūru.  vei
cām salu aerofotografēšanu. tas 
galvenais uzdevums. ievācām da 
žādus paraugus. augsnes paraugi. 
nogulumu paraugi. tos analizēs 
Latvijā un ārzemes,” stāsta ekspe
dīcijas dalībnieks kristaps Lam
sters.

ekspedīcija bijis pamatīgs norū
dījums. “Bija gan emocionāli, gan 
fiziski grūti. smagākā ekspedīcija. 
morāli arī bija grūti pavadīt laiku 
slēgtā kompanijā, un arī fiziski    
12 stundas katru dienu strādāt. 
an  tarktīdas daba ar savu skarbu
mu – vēju, puteņiem, lietu – tas ir 
tāds pamatīgs norūdījums,” atzīst 
pētnieks māris krievāns.

Līdz pat pēdējam brīdim viņi 
nezināja, kad atgriezīsies. viņi va 
rēja tur iestrēgt uz ilgu laiku, jo 
antarktīdā jau sākusies ziema, un 
kuģu satiksme ir apstājusies. pēt
niekiem ļoti paveicās, ka viņus  
uzņēma amerikāņu ledlauzis.

“mums ir plāns – visticamākais, 
pēc diviem gadiem atgriezties vai 
nu pie ukraiņiem, varbūt mēģināt 
ar kādu citu valsti arī izvērst sa 
darbību. Jo tur ieraudzījām daudz 
iespēju, kur mēs varam pētīt arī 
globāli svarīgus jautājumus un 
iesaistīties globālu problēmu risi
nāšanā,” atklāj ekspedīcijas dalīb
nieks Jānis karušs. pētnieka dzī
ves biedrei sandrai karušai gan 
pretrunīgs skatījums par turpmā
kajām ekspedīcijām: “es ceru, ka 
šī varbūt būs pēdējā tāda mēroga 
ekspedīcija. no viena skatpunkta. 

(Turpinājums 4. lpp.)
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Pret katru valsti 
Krievijai ir izstrādāts 

atšķirīgs scēnārijs...
Žurnālā Sestdiena egīls Zirnis intervējis Latvijas Ārpolītikas 

institūta pētnieku Māri Andžānu par polītiskajiem notikumiem 
pasaulē, kā arī par  pašreizējo situāciju mūsu attiecībās ar lielo 
austrumu kaimiņu un krievijas rīcības prognozēšanu. mūsu 
lasītajiem sniedzam dažus sarunas fragmentus.

Vai mēs tagad varam prognozēt, kuŗas 
vājās vietas Krievija pirms Saeimas 

vēlēšanām izmantos Latvijā?
Tās būs tradicionāli vājās vietas – 

dažādi viedokļi sabiedrībā, kas 
bal stās dažādā vēstures izpratnē, 
dažādas informātīvās telpas, kā -
dās dzīvo Latvijas iedzīvotāji, un 
metodes noteikti būs pielāgotas 

Latvijas situācijai. Pret katru valsti 
Krievijai ir izstrādāts atšķirīgs scēnā-

rijs. (..) .Atcerēsimies, kad pirms Ukrai-
nas krizes Baltijas valstis stāstīja, ka Krie-

vija rada draudus un tai nevar uzticēties, Rietumos Baltijas valstis 
tika uzlūkotas lielākoties kā paranoidālas un rusofobas valstiņas, 
kuŗām, ja ir ko teikt, tad tikai par Krieviju. Šobrīd Krievija ar savu 
aktīvo darbību ārvalstīs ir aizgājusi par tālu, un nevienam vairs nav 
šaubu ne par Krievijas iejaukšanos vēlēšanās un referendumos, ne 
par Ukrainu, ne Sīriju. Ir pilnīgi skaidrs, ka Krievija spēlē savu spēli, 
kas iet pret rietumvalstu interesēm, un arī metodes, ar kādām tā 
dar bojas, nav pieņemamas. Krievija patlaban ir aizņemta ar dau -
dz iem citiem jautājumiem.

Bet tas jau nenozīmē, ka Krievija nemēģinās ietekmēt Lat-
vijas parlamenta vēlēšanas?

Protams. Mēģinājumi būs, un nevajag jau pieņemt, ka uzreiz vē -
lēsies tādu vai citādu parlamenta sastāvu vai valdību. Krievija, kā 
redzam, var būt pietiekami pacietīga un izšaut īstajā mirklī, var ilgi 
akumulēt atbalstu savai polītikai. (..)Pret Latviju tiks izmantoti arī 
ekonomiskie līdzekļi. Noteikti būs arī mēģinājumi diskreditēt Latviju 
kibertelpā gan vietējā, gan starptautiskā mērogā.

Bet diskreditēt Baltiju Krievijai tagad būs grūtāk nekā agrāk.
Labā lieta ir tā, ka Baltijas valstis tagad var teikt: “Mēs taču teic ām, 

ka Krievijai nevar uzticēties, tā ir revizionistiska un agresīva liel va-
ra.” Mums vairs nav jāskaidro, kas ir Krievija. Minuss varētu būt 
tas, ka, lai gan rietumvalstis labi apzinās Krievijas radītos riskus, 
riska avots jau skar pašas šīs valstis, un Baltijas valstis aiziet otrajā 
plānā.

Un mēs pastāvam kā neatkarīgas valstis, tikai pateicoties 
amerikāņu sarkanajām līnijām.

ASV drošības garantijas ir vienīgās, ko Krievija respektē. Trīs 
ceturt daļas NATO aizsardzības izdevumu ir ASV izdevumi. Nav 
daudz valstu bez ASV, kas iespējamas agresijas gadījumā varētu 
Latvijai palīdzēt. Jautājums arī ir, kas gribētu mums palīdzēt, ja 
tāda situācija pienāktu. Šobrīd situācija gan mums ir daudz labāka 
nekā 2013. gadā, kad sākās Ukrainas notikumi.

Bet karjēras ziņā gribētos, lai var
būt ir arī kādi lielāki mērķi. Bija 
bail, ka kaut kas var noiet greizi. 
Bet sevi [sapņi] dzīvē ir jārealizē. 
Un to mēs kā sievietes saprotam, 
ka nevienu nevar aizturēt, sapni 
realizējot.”

aizbraukt un strādāt antarktī 
dā pētnieki varēja, pateicoties Lat
vijas Universitātes fonda un me 
cenātu atbalstam. “tas ir viens no 
60 projektiem, kas ieguvis at balstu 
arī sabiedrībā. klasiski ir pie
ņemts, ka pētnieki ir klasiski aka
dēmiski, ne vienmēr var sabied
rībai izstāstīt. (..) tas ir tas, kas  va 
ja dzīgs Latvijai – izvairīties no pro 
vinciālisma, domāt plašāk un sa 
justies kā pasaules pilsoņiem.

priekšā vismaz gads, lai anali zē
tu mērījumu datus un uzrakstītu 
zinātniskas publikācijas. kā uz 
sver pētnieki, ekspedīcija bija vien 
pirmais lielais solis polāro pētī ju
mu jomā. ar iegūto pieredzi LU 
Ģeografijas un Zemes zinātņu 
fakultātes zinātnieki turpmāk va 
rēs līdzvērtīgi sadarboties ar citu 
valstu polārpētniekiem.

***
Pēta latviešu diasporas saknes 

Jonišķu apkaimē
13. un 14. aprīlī tika īstenots Lat

vijas Ārlietu ministrijas atbalstī 
tais Diasporas projekts, ekspedīcija 
Lat vijas Universitātes profesores 
Janīnas kursītes vadībā, padziļināti 
apzinot latviešu diasporas saknes 
Jonišķu apkaimē. ekspedīcijā pie
dalījās Latvijas Universitātes pār
stāvji – Humānitāro zinātņu fa 
kul tātes docente Jolanta stauga un 
pētnieks ingus Barovskis, kā arī 
antropoloģe, fotografe elīna kur
sīte; Lietuvas universitāšu pārstāv
ji – klaipēdas universitātes zināt
nieks dr. ernests vasiļausks, vi  
t au ta Dižā universitātes doktoran
te aukse noreikaite un aukštaitijas 
nacionālā parka speciāliste dr. 
Giedre Šukīte.

ekspedīcijas dalībniekus laipni 
uzņēma, izmitināja un rūpējās par 
viesu labsajūtu Jonišķu laviešu 
biedrības “avots”  ilggadējā vadī tā
ja natālija Franckaitiene. pro jekta 
reālizāciju līdzfinancē Latvijas vēst
n iecība Lietuvā un Lietuvas val 
dī bas mazākumtautības departa
ments.

Latvijas Universitātes un klaipē
das universitātes zinātnieki vairā
kās ekspedīcijās jau iepriekš bija 
apsekojuši 17. gadsimtā dibinātās 
latviešu kolonijas vietu Jonišķu ra 
jonā, kas latviski dēvēta par Dun
durmuižu. Šīs muižas pirmais 
īpašnieks bija kurzemes hercoga 
padomnieks un sūtnis koloniju 
jautājumos anglijā trankevičs. pēc 
viņa iniciātīvas no kurzemes un 
Zemgales hercogistes uz Dundur
muižu un tās apkaimi pārcēlušies 
vairāki tūkstoši latviešu, izveidojot 
tur latviešu saliņu. pirmās brīv
valsts gados šajā apkaimē dzīvoja 
aptuveni 500 latviešu. apkaimē 
darbojās viena latviešu skola. pēc 

otrā pasaules kaŗa Dundurmuižas 
apkaimē dzīvojošie latvieši pakā
pe niski izkliedēti, ko veicināja de 
portācijas, karš, smagie kolchozu 
laiki, pārcelšanās uz Latviju vai 
citviet Lietuvā, arī emigrācija uz 
rietumiem.

Šī gada 13. un 14. aprīļa eks pe
dīcijas dalībnieki savu ceļu uz  sāka 
Jelgavā, apmeklējot latvieti Gunu 
Dagdusili un iepazīstoties ar vi 
ņas personīgu archīvu par ve  cāku 
dzīvi Dundurmuižā, Jonišķos. 
alķišķos pie rasmas vasiļūnienes 
un paula Švāgera ekspedīcijas da 
līb nieki ieguva būtisku informā
ciju par Dundurmuižas iedzīvo
tāj iem un to izcelsmi no baznīcas 
archīva par laika posmu no 1834. 
līdz 1940. gadam. pētnieki ap 
meklēja gan bijušo grezno Dun
dur muižas ēku, gan Dundur mui
žas apkārtnes kapsētas, kur kap
akmeņos iegravētie latviskie per
sonvārdi sniedz liecības par plašo 
latviešu apdzīvotību Jonišķu ap 
kaimē. par apkārtni un tās vēsturi 
stāstīja Jonišķu latviete emma 
Duncissteponavičiene. ekspe dī
ci jas laikā tika iegūts plašs mate
riālu klāsts, kas paver milzīgas iz 
pētes iespējas un lielu darbu, kas 
jāpaveic nākotnē. ekspedīcijas da 
lībnieki vienojās par zinātnisko 
konferenci šī gada decembrī Jo 
nišķos, kuŗā tiks prezentēta sa 
vākto materiālu izpēte un elektro
niskais katalogs ar iegūto vēstu
risko foto digitalizācju. projekta 
rezultātā paredzēts izdot grāmatu 
“Lietuvas latvieši. Dundurmuiža”. 
ekspedīcijās iegūtie materiāli ap 
liecina, ka Dundurmuiža un tās 
apkaime, ietverot pašus Jonišķus, 
ir spilgta daļa no latviešu diaspo
ras pieredzes. ekspedīcijas vadītā
ja Janīna kursītepakule uzsver, ka 
Dundurmuižu var uzlūkot par 
vienu no vecākajām, ja ne pašu 
vecāko latviešu koloniju.

***
Latvijas goda konsuls 

Jordānijā saņem 
Francijas lauksaimniecības

 sasniegumu ordeni
Latvijas goda konsuls Jordānijā 

Haleds mikdadi kļuvis par Fran
cijas Lauksaimniecības sasniegu
mu ordeņa (L’ordre du Mérite agri-
cole) kavalieri. ordenis pasniegts 
par izcilu starptautisku ieguldī
jumu lauksaimniecības attīstībā, 
pildot agrimatcokompanijas pre
zidenta amata pienākumus.

Agrimatco ir lauksaimnieciskās 
ražošanas kompanija, kas speciā li
zējas sējumu aizsardzībā pret kai
tēkļiem, minerālmēslojuma, sēk
lu, veterināro produktu un lauk
saimniecības instrumentu ražoša
nā. Agrimatco kompanijai ir filiā
les vairāk nekā 50 pasaules valstīs, 
tai skaitā Latvijā. Haleds mikdadi 
ir Latvijas goda konsuls Jordānijā 
kopš 1997. gada. viņa uzņēmums 
jau 20 gadus sekmīgi strādā arī 
Latvijā. Goda konsula amatā viņš 
veicinājis Latvijas atpazīstamību 
Jordānijas iedzīvotāju vidū. 2016. 

gada 8. novembrī atbalstījis Kre-
me rata Baltica koncertu Jordānijas 
galvaspilsētā ammānā. 2017. ga   dā 
kļuva par pasaules goda konsulu 
asociācijas FiCaC rietumāzijas 
grupas vadītāju.

***
Latvijas okupācijas mūzejs 

jau otro gadu sadarbībā ar kul tū
ras ministriju, eiropas parla men ta 
deputātiem rīko konkursu 7. –   
12. klašu skolēniem “Cilvēki – 
Latvijas novadu dārgumi”, kuŗa 
mērķis ir apzināt cilvēkus, kuŗi 
pēdējo 100 gadu laikā ar savu 
darbu ir vairojuši sava novada 
slavu, ir izcili sava aroda pratēji, 
bet viņu ieguldījums ne vienmēr  
ir godā celts vai zināms Latvijas 
mērogā. konkurss norit trīs kār
tās. vispirms pilsētās un novados, 
tad reģionos, bet 9. maijā 3. kārta 
rīgā. Labāko darbu autori saņems 
ceļazīmi uz eiropas parlamentu 
Briselē.

***

Latvijas Institūts (LI) un bied-
rība “VSK Noskrien” 5. maijā ai 
cina ikvienu piedalīties iniciātīvā 
“Izskrien Latviju pasaulē”, izejot/
izskrienot Latvijas kartes kontūru. 
aicināti izmantot jau sagatavotos 
maršrutus, kas atrodami tīmeklī 
latvia.eu, vai arī skrējēju iecienītās 
aplikācijas un izveidot savu mar
šrutu kādā no pasaules pilsētām 
vai Latvijā. pēc tam esat laipni ai 
cināti dalīties ar fotografijām un 
maršrutu kartes ievietot sociāla 
jos tīklos, pievienojot tēmturi #iz -
skrienLatviju” un pavadošo tekstu 
svešvalodā, ka šis piedzīvojums 
veltīts Latvijas simtgadei. Latvijas 
kontūru var izskriet, piemēram, 
piemājas parkā jebkurā sev tīka 
mā laikā, aicinot pievienoties arī 
darba biedrus, kaimiņus un pa  zi
ņas. iniciātīva aizsākās pērn,  un 
skrējieni, gājieni un riteņbraucieni 
notikuši vairāk nekā 20 valstīs un 
40 pilsētās, kur ir latviešu kopie
nas. 

***
Dziesmu svētki un debesmanna – 
raibākā no labdarības izsolēm 

tiešsaistē
Lielbritanijā reģistrētā labdarī

bas organizācija Giving for Latvia 
nupat palaidusi attāluma labda rī
bas izsoli tīmeklī, kas beigsies 10. 
maijā ar labdarības balli Londonā. 
100% izsolē savāktās summas no 
nāks bērnu un jauno māmiņu kri
zes centru un bērnu ar speciālām 
vajadzībām biedrību Latvijā at 
balstam.

kur gan citur, ja ne Giving for 
Latvia labdarības izsolē var atrast 
tādu neticamu klāstu ar lietām, kas 
eksistē tikai vienā eksemplārā (ro  
berta Bukarta dāvātā hokeja nūja 
ar izlases spēlētāju parakstiem un 
aļonas ostapenko dāvātā tenisa 
bumbiņa ar autografu), lieliskām 

dāvanām sev un saviem mīļajiem 
un pieredzes dāvanām, kas ļauj 
baudīt Latvijas labumus (dziesmu 
svētku, koncertu un atrakciju biļe
tes, balvas gardēžiem, literātūras 
mīļotājiem, rotas, dzērieni, godal
gotas galda spēles un daudz kas 
cits). kā katru gadu izsoli atbalsta 
arī Latvijas vēstniecība Lielbri ta
nijā, tradicionāli dāvinot izsolei 
balvu, kas saistīta ar karalisko ģi 
meni. Šīgada balvu vēstniecība pa  
gaidām gan vēl tur noslēpumā. 
varam vienīgi minēt, ka tas varētu 
būt dubultnieks dāvanai prinča 
viljama un keitas bērniņam vai 
dubultnieks prinča Harija un 
meganas kāzu dāvanai?

Šogad balles organizātoriem ir 
arī jauns partneris debesmanna.
com. Šī labdarības organizācija 
atbalsta mammas Latvijā, kuŗas 
saslimušas ar pirms un pēcdzem
dību depresiju. pateicoties tieši 
debesmanna.com, visām netica
ma jām izsoles balvām pievieno
jusies arī varena 3 kg kaste – ar 
kvalitātīvu mannu perfektas debes
mannas pagatavošanai – eksotiku, 

ko Lielbritanijā nemaz nevar iegā
dāties.

Labdarības balles un izsoles or 
ganizācijas brīvprātīgie rīko jau 
desmito gadu. tas ļauj atbalstīt tos 
bērnus Latvijā, kuŗiem dzīvē klā
jies visgrūtāk. 7 Latvijas Bērnu 
fonda paspārnē esošajos reģionā
lajos krizes centros vien katru 
gadu īslaicīgu mājvietu sev atrod 
aptuveni 1200 bērnu, kuŗi cietuši 
no emocionālas, fiziskas vai sek s u
ā  las vardarbības savā ģimenē. 
Giving for Latvia rēgulāri rīko pro
jektu grantu konkursus, lai at 
balstītu šos centrus. mantas, ko 
lūguši krizes centri, ir visdažādā
kās – sākot no bumbiņu vannām, 
galda spēlēm un sporta inventā  
r am līdz pat fotoaparātūrai miesas 
bojājumu nofiksēšanai un inter
viju lellēm seksuālās vardarbības 
gadījumiem. pateicoties ziedotāju 
atsaucībai,  pēdējos gados izdevies 
arī vairāk atbalstīt biedrības bēr
nus ar speciālām vajadzībām. ap 
maksāta speciāla vingrošanas 
aparatūra un ekskursijas. 

Ziņas sakopojis P.  Karlsons
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saLLiJa BenFeLDe

Franks GorDons

maskavā ir aptuveni 14 miljoni 
iedzīvotāju, un krievijas galvas
pilsētas mērs sergejs sobjaņins 
pilnvaru un slodzes ziņā var jus
ties itin kā vidēja apjoma valsts 
premjērministrs. vladi miram pu 
tinam un viņa galmam ar sobja
ņinu jārēķinās, viņš kremlim 
vajadzīgs, un tāpēc, iespējams, 
viņš var atļauties zināmas vaļī 
bas. nesen, piemēram, sobjaņins, 
ignorējot “kremliešu” kurnēšanu, 
atļāva sarīkot pašā maskavas 
centrā, pat ierobežojot satiksmi, 
4000 demonstrantu gājienu pirms 
trīs gadiem noslepkavotā demo
kratiskā polītiķa Borisa Ņemco
va piemiņai.

Un 13. aprīlī viņš apliecināja 
zināmu brīvdomību un prasmi 
ieraudzīt plašākus apvāršņus, ie 
pazīstinot medijus un plašo sa 
bied rību ar nupat pabeigto lielas 

Divējāds “krievu pasaules” skatījums
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

un modernas ēkas būvi, kuŗā 
mājos aleksandra solžeņicina 
vārdā nosauktais Dom russkogo 
Zarubežja. Jēdziens “russkoje Za -
ru bežje” ir grūti latviskojams: tā 
nav vienkārši diaspora vai “ārze
mēs mītošo krievu” kopums. ar 
šo jēdzienu pieņemts apzīmēt 
starpkaŗu posma divās desmit
gadēs izveidojušos krievu emig
rā ciju, kuŗas pārstāvji bija bēguši 
no “sarkanās varas”, kas nostip ri
nājās boļševiku apvērsuma rez ul 
tātā. Šīs emigrācijas centri bija 
vispirms parīze, kādu laiku Ber
līne un pēc otrā pasaules kaŗa – 
asv. Šīs emigrācijas iespaidīgo 
ieguldījumu pasaules kultūrā, fi 
losofijā, zinātnē īpaši uzsvēra 
maskavas mērs šajā pasākumā.

Šīs emigracijas diapazons, va 
rētu teikt, sniedzas no komponi
sta igora stravinska līdz rakst

niekam, nobeļa prēmijas laureā
tam ivanam Buņinam. Bez pa  rī
zes un Berlīnes te jāpiemin arī 
prāga, Belgrada, tālā Harbina un, 
protams, rīga ar leģendāro laik
rakstu Segodņa – labāko krievu 
avīzi ārpus psrs.

pasākuma organizētāji ielūdza 
pēc šī mūzeja/archīva/bibliotē
kas svinīgas atklāšanas, kas pare
dzēta šī gada 11. decembrī – alek
sandra solžeņicina 100. dzim ša
nas dienā – krievu valodas un 
kultūras cienītājus no visas pa 
saules apmeklēt šo celtni “ta  gan
s kas pakalna virsotnē” – tā būs 
jūsu māja, jūsu nams. te jāpie
min, ka ekspozicija būs veltīta  
arī pagājušā gadsimta 60. gadu 
disidentiem, kuŗi tagad putina 
krievijā daudziem imperistiem 
nav pa prātam.

acīmredzot šī nama iniciāto 

r iem jēdziens “krievu pasaule” rā 
dās citādi nekā putinam un viņa 
propagandas aparātam, kas tie
cas visā pasaulē zem “krievu 
pasaules” karoga pulcināt divgal
vaina ērgļa imperijas atjauno
šanas piekritējus, kuŗi, atšķirībā 
no starpkaŗu emigrācijas žultaini 
nīst “satrunējošos rietumus”. 

iespējams, ka jaunas, pasaulei 
atvērtas, brīvdomīgas “krievu pa 
saules” asni jau dīgst, piemēr am, 
rīga, kur apmeties publicists un 
sabiedriskais darbinieks Dmit rijs 
savins, kuŗš kā apzinīgs disidents 
2015. gadā pameta krieviju un 
apmetās Latvijā, kur 2016. gadā 
saņēma polītiska bēgļa statusu. 

viņam ir svētīgs nodoms – ap 
zinoties, ka Latvijā dzīvojošo 
krievu vidū diemžēl pārsvarā ir 
putina “karsēji”, tomēr apzināt 
un pulcināt tos, īpaši jaunākā 

ga  du gājuma cilvēkus, kuŗi ir lo 
jāli Latvijai un jūtas kā eiropieši.

Dmitrijs savins izveidojis ini
ciā tīvas grupu ar mērķi – nodi bi
nāt “asociāciju krievu pilsonis
kās sabiedrības un krievu emig
rantu atbalstam”.

neaizmirsīsim, ka patlaban 
Lat vijā atraduši gan patvērumu, 
gan darba lauku ne mazums po 
lītisko emigrantu no “putinijas”. 
īpaši te var nosaukt mediju gru
pu “meduza”, kuŗa lūko gan ār 
pus krievijas, gan pašā krievijā 
sasniegt atsaucīgu auditoriju, 
kuŗu tiecas apstulbināt rt, 
“sput ņik” un citi kremļa rupori.

Divējādas “krievu pasaules”. 
arī te ir pretstāve. turēsim īkš
ķus par tādiem kā savins un ce 
rē sim, ka sobjaņins saglabās kaut 
kripatiņu stājas.

19. aprīlī, 49 saeimas deputā
tiem balsojot “par”, komisijām 
ti  ka nodots likumprojekts “Gro
zījumi Latvijas evaņģēliski lute
riskās Baznīcas likumā”, kuŗā Lat
vijas evaņģēliski luteris kā ba z  nī
ca (LeLB) atzīta par vienīgo lu  te
riskās baznīcas tiesību pār man 
totāju. Likumprojektā ir vēl kāda 
interesanta niance – faktiski nav 
iespējams izstāties no LeLB. pro
ti, gadījumā, ja draudzes sapulcē 
tiek pieņemts lēmums, ka drau
dze pārstāj darboties kā LeLB 
piederīga draudze, tad ir uzska
tāms, ka draudzes locekļi ir in 
dividuāli izstājušies no baznīcai 
piederīgas draudzes un tā tiek 
lik vidēta. tā teikt, ja gribi būt lu 
terānis, tad vienīgais veids, kā to 
Latvijā darīt, ir piederēt LeLB, 
pretējā gadījumā nebūs ne baz nī
cas, ne draudzes un būsi kaut   
kas līdzīgs sektantam. par Lat vi
jas evaņģēliski luterisko baznīcu 
ārpus Latvijas (LeLBāL) likum
pro jektā nav ne vārda. vēl jāpie
bilst, ka likumprojekta iesnie
dzēji: ringolds Balodis, Gaidis 
Bērziņš, imants parādnieks no 
na cionālās apvienības (na), 
nel l ija kleinberga no Latvijas 
re  ģionu apvienības (Lra), Jūlija 
stepaņenko no Saskaņas, au  gus
ts Brigmanis no Zaļo un zemnie
ku savienības( ZZs frakcijas un 
tagad jau pie frakcijām nepie de
rošais deputāts Gunārs kūtris ir 
konsultējušies gan ar LeLB da  
žā dām institūcijām, gan ar ro  
mas katoļu baznīcu, bet ne ar 
vienu LeLBāL pārstāvi. vārdu 
sakot, LeLBĀL tapušais un mi 
nēto deputātu iesniegtais likum
projekts pasaka, ka LeLBāL nav 
nekāda sakara ar Latviju un Lat 
vijas luterāņiem. Balsojumā par 

Par vēlmi diskriminēt Latvijas evaņģēliski 
luterisko Baznīcu ārpus Latvijas

šī likumprojekta nodošanu ko 
misijām un tātad virzīšanu tālāk 
pieņemšanai saeimā balsoja visi 
klātesošie na deputāti, 13 depu  
t āti no ZZs, 12 no Saskaņas, trīs 
no Lra un vairāki neatkarīgie 
de  put āti. Vienotības frakcija bal
soja “pret” vai atturējās, tāpat rī 
ko jās arī atsevišķi deputāti no 
pārējām frakcijām. 

Deputāta ringolda Baloža, kurš 
pirms balsojuma runāja par tā 
nodošanu komisijām, pamatno
stādne bija, ka Latvijā baznīca ir 
šķirta no valsts, tāpēc saeimai 
nav jājaucas tajā, ko vēlas Baz nī
ca, un tikai jāapstiprina likumā 
LeLB vēlmes.

pamatots bija deputāta ilmāra 
Latkovska teiktais, runājot pret 
likumprojekta iesniegšanu saei
mā: “Un šodienas reālitāte vai arī 
vēsturiskais mantojums ir tāds, 
ka ir divi vienā: LeLB – Latvijas 
evaņģēliski luteriskā Baznīca    
un Latvijas evaņģēliski luteriskā 
Baz nīca ārpus Latvijas. Dažkārt 
tās savstarpēji ķīvējas (latviešiem 
tā notiek, kā zināms). ir virzība 
uz vienu Baznīcu, vienotu Baznī
cu, ko mēs arī gribētu. kopš ar 
chibīskapa Gailīša laikiem tas tā 
ir; tas ir dokumentēts – ir šī ap 
ņēmība no abām pusēm, un tas 
ir labi, bet latviešiem dažkārt ir 
grūtības ar to vienotību.

tas var tikai skumdināt lat
viešus. tas var, protams, ieprie
cināt latviešu nelabvēļus.

(..) kaŗam beidzoties, archibīs
kaps Grīnbergs tika izdzīts trim
dā ar visu savu pilnvaru simbo  
lu – zizli, un būtībā Latvijas 
evaņģēliski luteriskā Baznīca ār 
pus Latvijas ir Latvijas evaņģē
liski luteriskās Baznīcas manti
niece, tā piedalās visos starptau

tiskajos forumos, pārstāvot lat
viešu luterāņus. Šeit, okupētajā 
valstī, palika okupētā Baznīca. 
Daļa tika represēta, daļa – sadar
bojās... tāpēc ne bez pamata ir 
ne īpaši taisnīgais apzīmējums, 
ka LeLB ir Lpsr luterāņu Baz
nīcas mantiniece.

Bet kas ir svarīgākais šajā jau
tājumā? Latvijas evaņģēliski lu 
teriskā Baznīca ārpus Latvijas ta 
jos gados uzturēja latvietības un 
Latvijas neatkarības ideju. tie, 
kuŗiem ir bijusi saskarsme ar 
trimdas latviešiem, to ļoti labi 
zina. tas bija nesavtīgs atbalsts 
atmodas laikā un pēc atmodas, 
tātad arī luteriskajai Baznīcai 
Latvijā. Šobrīd viņiem tiek pa 
teikts: “stāviet pie ratiem un tu   
r iet muti!”

Jā, arī Latvijas vietējai Baznīcai 
bija nopelni neatkarības atjau 
no  šanā. Jā, bija jauno mā 
cītāju kustība “atdzimša
na un atjauno šanās”... Bet 
es sazinājos ar modri plā
ti, kuŗš man teica: “pa 
sveicini un tā arī pasaki 
viņiem – es esmu katē go
riski pret.” (..) var ma  ni
pu lēt ar to, ka nosaukumā 
ir vā rdi “ārpus Latvijas”... 
nē, tā ir arī ar Latvijas 
draudzēm... Un tā ir arī 
dia spora... tā ir arī Lat
vijas diaspora. (..) Būtībā 
šeit ir pa  teikts aptuveni  
tā: “nu, mēs uz  spļaujam! 
Bet nu labi, uz komi siju 
varat nākt, paskatīsimies 
un varbūt to spļāvienu   
sa  slaucīsim. tā virzība 
tikai turpinās sašķel tību 
un spriedzi gan Baznīcas 
vidū, gan arī starp Latvi
jas dia sporu.”

pēc likumprojekta nodošanas sa 
eimas komisijām ar savu protestu 
publiski nāca klajā arī ei  ropas 
Latviešu apvienība (eLa): “Latvi
jas vēstures pagriezienu dēļ mūsu 
tautas garīgums gadu desmitiem 
kopts arī ārpus Lat vijas robežām, 
LeLBāL paspār nē. augot tautiešu 
skaitam ār  valstīs, LeLBāL arī ta 
gad ir – un būs – nozīmīga loma 
mūsu piek tā novada – diasporas – 
garīgajā dzīvē, atbalsta sniegšanā 
un lat vietības uzturēšanā, līdzās 
laicī  g ām diasporas biedrībām.

Latviešu organizācijas ārvalstīs 
ir neatraujama daļa mūsu tautas 
garīgās un pilsoniskās sirdsap
ziņas un uztur tautiešu iespējas 
dot savu artavu vai atgriezties 
Latvijā. Centieni ar likumu ie 
grožot šo reālitāti nenes Latvijas 
simtgades gada cienīgu saliedē
tības un sadarbības vēstījumu un 

nesaskan ar topošā Diasporas 
likumprojekta mērķiem.”

protams, likumprojekts vēl jā 
izskata saeimas komisijām un 
jāpieņem trijos lasījumos, un tajā 
var tikt izdarīti labojumi, kas 
novērš LeLBāL diskrimināciju. 
Laiks rādīs, kuŗi deputāti cer uz 
LeLB atbalstu vēlēšanu kampa
ņā. manuprāt, šo likumprojektu 
atbalsta tie, kuŗi domā, ka mācī
tāji no kanceles aicinās balsot par 
viņiem, un kuŗi domā, ka dia 
sporas balsojumam vēlēšanās nav 
nekādas nozīmes un ar diasporu 
un tās vēlmēm var nerēķināties. 
neapšaubāmi katrs vēlētājs Lat
vijā vai ārpus tās pats izvēlēsies, 
par ko balsot. par sevi droši zinu, 
ka nebalsošu ne par vienu partiju 
vai deputātu, kurš atbalsta ārpus 
Latvijas esošās evaņģēliski lute
riskās Baznīcas diskrimināciju.
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eDUarDs  siLkaLns

vai domājat, ka grāmatu (un 
retumis arī žurnālu) apskatnie
kam un vērtētājam ir viegla dzīve? 
ir visvisādi kārdinājumi atkāp ties 
no svarīgākā spēles noteikuma – 
par katru cenu censties būt objek
tīvam. recenzents taču arī ir cil
vēks, kam ir savas tematiskas pati
kas un nepatikas, kas viņam dažu 
publikāciju pietuvina, kamēr citu 
no viņa attālina, neatkarīgi no to 
kvalitātes. pašam personiski pazīs
tamu autoru kādreiz vedas pacil
di nāt vairāk, nekā tas, objektīvi 
skatoties, būtu pelnījis. ar sirm
gal vi, kuŗš, ko var zināt, nupat ra 
dījis sava mūža pēdējo romānu, 
gribas apieties saudzīgāk nekā ar 
iesācēju rakstu druvā.

  Bet ko iesākt ar Ligitas kovtunas 
rediģētā Daugavas Vanagu Mēneš-

Roze ar ērksi
Daugavas Vanagu Mēnešraksts, Nr.1. janvāris-marts 2018

raksta jaunāko numuru, par kuŗu 
jāraksta tieši tās pašas Ligitas 
kovtunas rediģētajām avīzēm? 
saslavēs pār mēru, no objektīvitā
tes nebūs ne atblāzmas. stipri pels, 
rakstu vienkārši nenodrukās, re  
d ak tores rokās taču vara. iedves 
mu, kā rīkoties, dod Mēnešraksta 
1. lappusē publicētā Zinaidas Laz
das Latvijai veltītā dzejoļa pēdējās 
divas rindas: 
Neviens no tevis nevar atlauzt mūs, 
Ar visu ērksi roze sirdī būs. 

vispirms, protams, uzmanību  
te saista ērkšķa nosaukšana par 
ērksi, bet te, liekas, vaina nebūs 
mek lējama vis drukas kļūdā, bet 
gan tajā, ka daiļskanības alcēja 
dzej niece būs tīši vairījusies no  
zo   beņa š un aukslējeņa ķ. nu, lūk, 
varam divrindi uzskatīt par mā 
jienu recenzentam, ka gluži kā 
dzejniecei Latvijā, tā recenzentam  
Mēnešrakstā jāraugās pēc rozes (vai 
par augstu tvertas?), bet jāpa mana 
arī pa ērksītim. tā, lūk!

Žurnālā labi līdzsvaroti ir ma  
te riāli par Dv darba aktuālitātēm 
globāli un atsevišķās zemēs un pil
sētās ar vanagu sirdīm tuvu vēs
turi. te izceļas 2009. gadā kali for
nijā mirušā raimonda Gunāra 
slaidiņa jau iepriekšējā numurā 
pa  sāktā Kaŗa gaitu dienasgrā mata, 
1944 –1945. par tikai dažus gadus 
jaunāku vēsturi ir egona ander
sona atmiņas par altgarges ģim
naziju pēckaŗa vācijā. Šie abi rak
sti visvairāk uzrunās šobrīd ga 
dos pašus vecākos vanagus, kam 

1940. gadi vēl saglabājušies at  mi
ņā. ir taču daudz nespējnieku kār
tā nonākušu un patālu no latvie 
šu vienaudžu sabiedrības dzīvoju
šu vanagu un viņu domubiedru, 
kam lielākās latviešu apmetnes 
vie  tās ierastās sabiedriskās rosmes 
aiziet secen un kuŗu garam, ko  var 
zināt, senie laiki tuvāki par jau nā
kajiem.

tomēr Daugavas vanagi ir or 
ga nizācija, ne vienpatņu kopiena, 
tāpēc uzsvars žurnālā likts uz ak 
tuālām un pavisam nesenām aktī
vitātēm un notikumiem. pirmais 
raksts ir ziņojums par nesenajām 
vanagu un vanadžu priekšnieku 
vēlēšanām. Laikam nebūs nevie
na, kas nezinās kādreizējo trimdas 
latvieti austri Grasi, turpretim ār 
pus vanagu aprindām mazāk pa 
zīstams būs bijis viņa vēlēšanās uz   
varējušais pretkandidāts Gu  nārs 
spodris. izrādās, ka spodris tāpat 
kā Grasis bijis ilggadējs trimdas 
latvietis (Grasis – vācijā, spodris – 
Lielbritanijā) un tikai pirms ga   
d iem desmit atgriezies uz dzīvi Lat
vijā. turpretim jaunievēlētā pa 
saules vanadžu priekšniece klāra 
mētra, kā spriežams, ilgstoši bijusi 
“Latvijas latviete”. 

visvairāk vietas žurnālā atveltīts 
rakstiem un fotoattēliem par ros
mēm atsevišķās Dv nodaļās dažā
dās zemēs. Šķiet, ka notikušā iz 
gaismojums (labi!) vai palikšana 
tikai tā dalībnieku ziņā atkarīgi    
no katras pilsētas korespondenta 
rak s tītgribas un dalītiesprieka. 

aust rālijā pastāvīgi, ilggadēji rak  
s tītāji gādājuši, lai būtu pastāstīts 
par adelaides, pertas un sidnejas 
nodaļu dzīvi, kamēr nekas īpaši 
at  zīmējams neliekas būt noticis 
melburnā un Brisbenā. toties 
rakstītājs no Linkolnas, asv, rak 
stam par Dv rosmēm Linkolnā 
pie  licis vēl klāt rakstu par Linkol
na ev. lut. draudzes rīkoto refor
mācijas atceri savā pilsētā. kā viņš, 
tā redaktore būs nodomājuši, ka 
laba nekad nevar būt par daudz 
un, kaut formāli runa ir par divu 
dažādu organizāciju paspārnē aiz
vadītiem sarīkojumiem, visi ap 
jau šam, ka “tie paši cilvēki jau vien 
tie ir”.   

viena no šobrīd rosīgākajām 
Dv zemēm ir anglija, bet par to 
materiālu liekas pietrūcis. tad      
nu redaktore uzlikusi sadaļas virs
rakstu “Daugavas vanagi Lielbri
tanijā” rakstam par  vītolu fonda 
sadarbību ar ziedotājiem vairākās 
zemēs, to skaitā – anglijā. tomēr 
jāatceras, ka mums nav darīšana 
ar gada grāmatu, kuŗas uzdevums 
būtu līdzsvaroti atspoguļot visu 
Dv zemju un nodaļu atzīmēšanas 
vērto darbību, apsveŗot katras vie
nības lielumu un rosīšanos dina
miku. periodiskam izdevumam, 
kas iznāk četras reizes gadā, drīkst 
būt pašam sava dinamika, un atse
višķa numura nelīdzenumus taču 
var izlīdzināt, nepateikto pateikt 
nākamajā vai aiznākamajā nu  murā.

vēl apskatāmajā numurā lasāmi 
trīs nekrologi, itin izvērsti mate

riāli par okupācijas mūzeju un 
neliels birums dažāda gaŗuma 
rakstu ar polītisku, idejisku, vēs tu
risku ievirzi. nepieminēta ne 
drīkst palikt Gundegas saulītes 
recenzija par māras Zālītes jauno 
romānu Paradīzes putni.

atgriežamies pie rakstiņa sāku
mā aizķertās analoģijas par rozi 
un ērkšķiem. 

kas Mēnešrakstā paietas daiļākā 
zieda virzienā? – izdevuma for
māts atbilst lielākās tiesas grāmatu 
formātam, tāpēc žurnāls ērti sa 
glabājams plauktā. palieli burti ir 
draugi gan gados vecāku lasītāju 
acīm, gan dažam jaunākam lasī
tājam  (cerams taču, ka būs arī 
daži tādi!), kas latviski vēl tikai 
boksterē. saglabāta endzelīna or 
tografija, ar kuŗu vismaz daži no 
mums, pēdējie mohikāņi, gribam 
aiziet viņsaulē. perta ir perta, ne 
pērta, bravo! rakstu vairuma tiek
sme uz īsumu iepriecēs gan vecā
kus lasītājus, gan tādus, kas sevi 
neuzskata par intelektuālistiem 
un, iespējams, nelasa Jauno Gaitu, 
kur nu vēl Rīgas Laiku. 

smukuma labad pāris mazu 
ērksīšu. (neraža, tomēr uzrakstījās 
tas zobenis š!) autoŗu – sieviešu 
uzvārdiem pa vidu lasāms kādas 
autores, sievietes, vīriešu kārtā likts 
uzvārds. mūsu apstākļos te nevar 
vainot redaktori, jo (a) katrs cil vēks 
jau pats vislabāk zinot, kā viņu 
sauc un (b) nevar jau apvai not    
un, ko var zināt, no līdz dar bī bas 
aizbaidīt kompetentu rakstītāju.

“Darbnīcā es neko nedaru, tādēļ 
ka man darbnīca ir visa pasaule”, 
teica aleksejs naumovs, kad satiku 
gleznotāju viņa personālizstādes 
“nebeidzamā ainava” laikā Latvi 
jas nacionālajā mākslas mūzejā.  
tā bija visai īsa – sešas nedēļas (no 
24. februāŗa līdz 8. aprīlim) šādai 
izstādei ir gaužām maz, un, ja vēl 
ņem kuplo apmeklētāju skaitu un 
cildinošās un visnotaļ jūsmīgās at 
sauksmes, tad apskatei atvēlētais 
laiks liekas vēl īsāks. 

izstādes autors aleksejs nau
movs Latvijā nav pārlieku popu 
lārs mākslinieks. Domāju, ka līdz 
šim citi ir bijuši biežāk mākslas 
cienītāju uzmanības lokā. tā īsti 
viņu ievēroja 20. gs. 90. gadu vidū, 
kad viņam radās iespēja pagleznot 
itālijā un citviet. tad viņš ieguva 
otro elpu, un otas raksts kļuva brīvs 
un atraisīts, krāsu salikumi dien
vidnieciski spoži.

Gleznotājs ir dzimis 1955. gada 
10. janvārī rīgā. pēc Jaņa rozen 
tāla rīgas mākslas vidusskolas 
beig šanas 1973. gadā viņš iestājās 
Latvijas mākslas akadēmijā, kuŗu 
beidza 1979. gadā pie induļa Za    
 ri ņa, pēc tam papildinājās pie 
edu arda kalniņa un sorbonnas 
māk slas augstskolā Francijā. kopš 
1985. gada aleksejs naumovs ir 
peda gogs Glezniecības nodaļā, 
1994. gadā iegūst profesora grā 
du, desmit gadus bija prorektors, 
bet no 2007. līdz 2017. gadam – 

mĀris BranCis
Kad visa pasaule ir darbnīca

Latvijas mākslas akadēmijas rek
tors. 

kaut arī sākotnēji blakus figurā
lām kompozicijām un klusajām 
dabām gleznotāja interešu lokā 
bijusi arī peizāža, taču patiesībā 
visa viņa radošā enerģija ir veltīta 
tieši tai. Lai gan tika reklamēts,        
ka “nebeidzamā ainava” ir lielākā 
alekseja naumova retrospekcija 
40 gadu gaŗumā, taču izstādē ap 
tverts īsāks posms, galvenokārt    
21. gadsimta gleznas. vecāki darbi 
nebija iekļauti ekspozīcijā, kaut arī 
tie reproducēti albumā (apgāds 
“neputns”), kas iznāca vernisāžas 
dienā. izstādi iekārtoja kristians 
Brekte, kuŗš, kā atzinās aleksejs 
naumovs, bez žēlastības sviedis ārā 
darbus: “viņš ir minimālists”. tas 
nozīmē, ka gleznu atlasi noteica tel
pas un iekārtotāja koncepcija. Uz 
reiz jāteic – izcila ekspozīcija – pār
skatāma, aptveroša, emocionāli pie 
sātināta. Jādomā, izstādes kopējam 
tēlam agrīnie darbi droši vien 
nepiedienēja.

Jāatzīstas, ka tik pozitīvi uzlādētu 
mūsdienu mākslas izstādi ļoti sen 
neesmu redzējis. parasti noprie cā
jies, ka ir labi, taču drīz vien red zē
tais piemirstas. Šoreiz atliek tikai 
iedomāties, atcerēties, kad krūtīs 
kaut kas sāk atkal ieskanēties. tie 
varbūt ir pateicības vārdi alekse
jam naumovam par atgādni – pa 
tiesas mākslas pamatā ir augsts pro
fesionālisms un cilvēkmīlestība. 

koncepcijas nespēj aizstāt labi uz 
gleznotu darbu ar izcilām krāsu 
tonālām variācijām, drošu roku    
un trenētu aci.

viņa izstāde apliecināja, cik bū 
tiska ir gleznošana dabā, plenērā. 
(Šai sakarā ir augsti novērtējama 
preiļu un rīgas domes iniciātīva, 
izveidojot Jāzepa pīgožņa balvu 
Latvijas ainavu glezniecībā.) visi 
darbi, ko redzam alekseja nau
mova skatē, ir gleznoti tiešā saskarē 
ar dabu – pie Daugavas, venēcijā, 
amerikā un visur kur. nekā iz 
domāta, izfantazēta. Un piepeši ap 
tveŗ, ka neko nevajag izgudrot, viss 
ir mums apkārt. tikai jāierauga    
un jāizjūt, un jāprot krāsās ietvert. 
Lūk, cik vienkārši! 

albumā par mūsdienu ainavu 
gaŗi filozofē Helēna Demakova. 
viņa tai pieiet konceptuāli, izprā
tojot, ko tad jaunu pienes viens vai 

otrs gleznotājs, taču neskatās no 
profesionālā viedokļa. tāpēc iznāk 
šādi domu graudi: “par pasauli jā 
rūpējas, lai kultūrainava nepa 
zustu barbarismā, lai ainava glez
niecībā nepārvērstos tikai par zau
dējuma temu”. rakstītāja nepa  ma
na, ka aleksejs naumovs nestā sta 
par zau  dējamo, nedomā par kon
cepciju. viņam svarīgs ir emocio
nālais ie  spaids no ieraudzītās ai  na
vas, no krāsu zieda, no tonā lajām 
niansēm, kas skaŗ viņa dvē seli. 

ainavai, faktiski katrai gleznai, 
jāuzrunā skatītājs, jāsaviļņo, jāaiz
skaŗ kādas neredzamas stīgas, kas 
apgaro skatītāju, paceļ pāri ikdie
nai. Šodien tas ir sevišķi nozīmīgi. 
ikdiena nokauj cilvēka jūtas, bieži 
samin dubļos. alekseja naumova 
ainavu izstāde apgaro, stāsta par 
skaisto, saviļņojošo, aizkustinošo. 
tāpēc skatītāji klīda pa zālēm, un 

viņu acīs mirdzēja spoža uguntiņa – 
sak, beidzot mūzejā atkal valda 
cēlsirdīgs skaistums.

Cilvēki ir noilgojušies pēc emo
cionālas, pat sentimentālas māk
slas. tā viņiem ir tikpat nepiecie
šama, kā nepieciešams elpot un 
justies laimīgiem. 

vēl kāda mana atziņa, nolūko jo
ties “nebeidzamajā ainavā” – alek
sejs naumovs patiesi glezno visur, 
kur aizved viņa ceļi – parīzē, venē
cijā, romā, Ņujorkā, Ēģiptē, kul dī
gā, ikšķilē. māksliniekam ir vie nal
ga, kur viņš glezno – viņam pati sva
rīgākā lieta ir glezniecība, krāsu sa 
skaņa, kompozicija, otas vilciens, 
iekšējā kaisme. viņš neiz ceļ vienas 
vietas lieliskumu pār   citu. visi skati 
ir vienlīdz iedves mojoši, tādēļ nero
das doma, ka gleznu autors par Bu 
rano italijā ir vairāk sajūsmināts 
nekā par pār dau gavu, māras dīķa 
apkaimi. Cik izmeklētos pelēkos 
toņos attēlots konkordijas laukums 
parīzē, tik pat izsmalcinātā krāszie 
dā izglez nots arkādijas parks vai 
Ķīp salas rūpnieciskie pacēlumi tā 
lu mā un andrejostas techniskie 
ritmi. Cik krāsaini ir ankaras skati, 
tikpat plaša krāsu daudzveidība ir 
ierau dzīta Lejas ielas namos. 

aleksejs naumovs ar savām ai 
navām apliecina, lai cik krāšņa ir 
svešu zemju daba un kultūrvēstu 
re, tikpat skaistuma ziņā līdzvērtīga 
ir rīga un visa Latvija. te slēpjas 
gleznotāja patriotisms.
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Kuŗš no daudzajiem Simtga-
des norišu notikumiem jums 
pašai šķiet visnozīmīgākais?

neņemos nosaukt vienu, jo ce 
ru, ka spilgtākais notikums vēl ir 
priekšā, vēl vairāk – ceru, ka būs 
ne viena vien simtgades svētku 
virsotne! katrā ziņā viena no tām 
būs šīsvasaras Dziesmu un deju 
svētki, otra – man personiski ļoti 
tuva – Latvijas skolas somas atvēr
šana. Šis ir simtgades projekts,    
kas domāts pilnīgi visiem Latvijas 
bērniem un jauniešiem, apmēram 
200 tūkstošiem skolēnu. Latvijas 
skolas soma nodrošinās iesaistes 
aktīvitātes, lai caur izglītības pro
cesu mūsu bērniem tiek atvērta 
jauna iespēja solīti pa solītim ie  pa
zīt, “pieredzēt” Latviju. Ja mēs vē 
lamies, lai jaunā paaudze patiesi 
izjūt piederību valstij, tās kultūrai, 
vēsturei, ir svarīgi dot iespējas iz 
just šo piederību jau skolas vecu
mā. esmu cieši pārliecināta, ka 
klāstā, ko piedāvā mūsdienu iz  glī
tība, ir jābūt arī piedāvājumam, 
kas nodrošina šo izjūtu. Bērniem 
ir jāapceļo, jāiepazīst Latvija, jāsa
prot, kas tad ir tas īpašais, kas raks
turo mūsu valsti, ar ko esam uni
kāli. ir lietas, ko nevar uzzināt tikai 
no mācību grāmatām. Daugavas 
loki, rotko muzejs, Likteņdārzs   
u. c. ir jāredz savām acīm, jāpie
dzīvo. Šāda iespēja nedrīkst beig
ties līdz ar simtgades  atzīmēšanu, 
tā ir jānodrošina visu laiku, dienu 
dienā. 30% līdzekļu no simtgades 
budžeta paredzēti tieši skolas so 
mas projektam. Un vēl – mūsdie
nu bērniem svarīgi ir pašiem dar
boties. aktīvi un radoši līdzdarbo
joties, rodas dziļāka izpratne par 
vietām un notikumiem, kas veido 
valsts vēsturi. Ceru arī, ka Latvijas 
skolas somas projekts palīdzēs ie 
audzināt emocionālo inteliģenci, 
kuŗas diemžēl ļoti trūkst, taču tā   
ir fundamentāla īpašība. 

Kā radās šī Latvijas skolas 
somas ideja?

tā ir jau ilgi auklēta – pati šo 
ideju “nēsāju” kopš 2007. gada, kad 
biju kultūras ministrijas valsts 
sekretāra vietniece kultūrpolīti 
kas jautājumos. tad arī runāju ar 
izglītības darbiniekiem, raugot pār
liecināt, ka izglītība nedrīkst apro
bežoties tikai ar profesionālu ie 
virzi – ir ļoti svarīgi bērnus vien
līdz nodrošināt arī ar vispārīgo 
ku ltūrizglītību, ar dziļām zināša  
n ām un izpratni par Latvijas un 
visas pasaules kultūru un vēsturi. 
Galu galā tikai tā mēs izaudzinā   
s im nacionālās kultūras turpinā
tājus, kas spēs pievienot jaunas 
vērtības tam bagātīgajam manto
jumam, ko esam saņēmuši no ie 
priekšējām paaudzēm. Līdz ar to 
Latvijas skolas somas projektu uz 
skatu par būtisku ieguldījumu 
nākotnē. koncerti, uzvedumi un 
citas norises vairāk ir “mirkļa bur
vībai”, lai mums būtu svētki. 

Vai varat nosaukt vēl kādu pro-
jektu, kas būs gluži prak tisks, 
ilgtermiņa ieguldījums nākotnē? 

Jaunā nacionālā enciklopēdija! 
vairāk nekā jebkad mūsdienu in 
formācijas telpā ir vajadzīgs uzti
cams, pamatots izziņas avots lat
vie šu valodā par Latviju un pasau
li. Šobrīd cilvēks var ļoti viegli ap 
maldīties informācijas laukā, kur 
pārpārēm ir sagrābstītas, neparei
zas ziņas. 

“Man patīk apzīmējums – globālais latvietis”
Latvijas kultūras ministre Dace Melbārde intervijā  Ligitai Kovtunai

Kādā formātā iznāks Enci klo-
pēdija? 

21. gadsimta galvenais “formāts” 
ir digitāls. turklāt – enciklopēdija 
jau nekad nav pabeigta, tā ir jā 
turpina visu laiku, un digitāls for
māts to lieliski palīdz īstenot. Bet 
simtgadei par godu būs arī Latvi
jas sadaļa drukātā formā vairākos 
izdevumos. Grūti būs atrast mūs
dienu jaunieti, kuŗš pēc informā
cijas dosies uz bibliotēku – pir
mām kārtām informāciju meklē
jam tīmeklī, un jāapzinās, ka tas ir 
primārais un galvenais informā
cijas atrašanas veids. protams, ir 
svarīgi arī norādīt ceļu uz biblio
tēku, jo esmu pārliecināta – nākot
nē nekas neaizvietos grāmatas. 
Grāmatai būs sava loma, un pēc 
dziļākām zināšanām cilvēki tur
pinās iet uz bibliotēku. ir taču no 
zīmīga arī gaisotne, īpaša vide, kur 
var nopietni un radoši strādāt. 

Un par avīzēm – vai ticat 
drukātās preses nākotnei? 

esmu cieši pārliecināta, ka dru
kātā prese ir jāsaglabā. tā ir ļoti 
nozīmīga kultūrtelpas  daļa, dru
kātais vārds tomēr  visilgāk sagla
bājas, un tas vairs neprasa pierā
dījumus. mēs taču vēl nezinām, 
kādas ir iespējas visu informāciju 
saglabāt digitāli, cik tas ir droši un 
vai kādreiz neradīsies sistēmas, 
kas visu vienā mirklī izdzēš! to, 
kas nodrukāts un saglabāts archī
vā, tik viegli izdzēst nevar. Dru 
kātajam vārdam ir jāpastāv, un 
tam ir jābūt papildinātam ar mo 
derno – digitālo. iespēja no rīta pie 
kafijas paņemt rokā avīzi un iz   
lasīt taču ir tāds zināms rituāls, 
tāpat grāmatas lasīšana. nevaru 
ie  domāties, ka šo rituālu varētu  
no cilvēka dzīves izdzēst. Un vēl 
viena mana “ticība” – reģionālie 
mediji, speciālie drukātie izdevu
mi ir nepieciešami, un mani ne 
pārliecina apgalvojumi, kā – “kas 
tad tos lasa!” Lasa un lasīs, lai gan 
reālitātē tirāžas tiešām krītas, un 
tie noteikti ir atbalstāmi. nevar 
gaidīt, ka drukātie mediji var paši 
par sevi izdzīvot mūsdienu tirgus 
apstākļos. tas attiecas arī uz dias
poras izdevumiem. Latvijas kul
tū ras ministrija mediju polītikas 
pamatnostādnēs šo atbalstu ir 
ierakstījusi.

Simtgades norišu sakarā bieži 
tiek apspriests – un arī pārmests, 
ka ir pārāk daudz sarīkojumu...

Jāņem vērā, ka Latvijā tomēr ir 
ļoti daudzveidīga vide tieši inte
rešu ziņā – ar vienu sarīkojumu 
nav iespējams iepriecināt visus, 
bet mūsu mērķis ir nodrošināt, lai 
simtgade būtu visiem. ir jādomā 
par sarīkojumu kopumu, lai tie 
notiktu dažādos laikos, līdz ar ko 
būtu pieejami plašākam cilvēku 
lokam, dažādām mērķauditori
jām. ir jābūt sarīkojumiem, kas 
patīk jauniešiem, un tādiem, kas 
patīk laikmetīgās mākslas vai, glu 
ži otrādi, – tradicionālo vērtību 
mī    ļo tājiem. sava vieta ierādāma 
pop kul tūrai, sava – akadēmiskajai 
māk slai. tāpēc arī diskusijas pēc 
ikviena svētku programmas no 
tikuma ir ļoti plašas, un ja nesakrīt 
ar personisko vēlmju sarakstu, – 
tad arī kritiskas.

Šābrīža aktuālitāte ir 4. maija 
svinības. ir jānovērtē, ja nebūtu 
1990. gada 4. maija vēsturiskā no 
tikuma – Latvijas republikas ne 

at karības deklarācijas pieņemša
nas, ko īstenoja drosmīgi cilvēki 
augstākajā padomē – laikā, kad 
Latvijas territorijā vēl atradās pa 
domju kaŗaspēks, mēs šobrīd ne 
plānotu 2018. gada 18. novembri! 
Šogad maijā, visa mēneša gaŗumā, 
aicinām ikvienu apzināties savu 
brīvību kā vērtību, pārdomāt, ko 
katram no mums personiski tā 
nozīmē, ko tā nozīmē valstij un – 
kāda ir brīvības cena? maijā pie
minam arī otrā pasaules kaŗa 
upuŗus.

4. maijā klāsim baltos gal d-
autus savās mājās un vietās, kur 
pulcēsimies. Arī šī ideja nākusi 
no jums.

pošoties uz simtgadi, pētījām 
valstiski svarīgu dienu svinēšanas 
tradicijas un to, kāda ir cilvēku 
attieksme pret tām. toreiz mani 
nepatīkami pārsteidza 2015. gada 
dati, kas parādīja, ka 4. maiju 
Latvijā svin tikai 2% iedzīvotāju. 
tas lika aizdomāties par to, ka 
attiecībā uz šo nozīmīgo vēsturis
ko dienu mums nav nekādu tra

diciju. tad arī radās doma aicināt 
cilvēkus šai dienā svinēt brīvību, 
atminoties vēl arī 1940., 1941. un 
1949. gadu. svinēt vienkārši, sir s
nī gi – klājot baltus galdus un liekot 
uz tiem labāko, kas mums ir, ai 
cinot kopā radus, paziņas, domu
biedrus. tad jau arī jaunajai paau
dzei stāstām, kāpēc mēs to darām, 
vienlaikus veidojot sociālo atmi ņu. 

Kādu vēstījumu nesīsiet uz 
ALAs kongresu maija sākumā? 
Un vai, jūsuprāt, mūsu sirdis 
šeit, Latvijā, un tālajā Amerikā 
sit vienā ritmā? 

mana pārliecība – daudz vieno
tākā ritmā nekā jebkad agrāk! 
Globālā latvietība, tā sajūta, ka   
visi esam viens, ka mēs esam Lat
vija, šobrīd ir ļoti spēcīga. pasaules 
robežas ir vaļā, mobilitātes iespējas 
neierobežotas, tomēr cilvēki, kas 
uz ilgāku vai īsāku laiku ir prom 
no Latvijas, veido kopienas un pie 
dalās latvietības kopšanā. Un, no 
otras puses, tik daudzi tautieši no 
tuvām un tālām zemēm ir atgrie
zušies Latvijā, kur izveidojuši ģi 

menes un karjēras. Šī atkalapvie
nošanās ir notikusi daudz inten
sīvāk nekā iepriekšējos gados, ir 
pazudusi neuzticēšanās un parā
dījusies vēlēšanās dzīvot un strā
dāt kopā. spilgts piemērs ir 3x3  
un 2x2 nometnes, kuŗās pati esmu 
piedalījusies un to personiski iz 
jutusi. Un ieguvusi daudz jaunu 
draugu. tāpēc man patīk šis apzī
mējums – globālais latvietis.

turklāt – statistika liecina, ka 
arvien vairāk ārzemēs mītošo tau
tiešu ir pieņēmuši Latvijas pavalst
niecību, piedalās vēlēšanās. 

Nākamais jautājums – par vē -
lē  šanām. Jūs startēsiet Rīgas vē -
lēša nu apgabalā, tātad to ār  zem-
ju pilsoņu balsis, kas izvēlēsies 
balsot par Nacionālo apvienību, 
tiks ieskaitītas arī par jums. Kā 
jūs pārliecinātu tautiešus ārze-
mēs, īpaši jaunākās paaudzes, ka 
ir jāiet uz vēlēšanām, jābalso par 
latviskajām partijām, jo varas 
noturēšanas, respektīvi, nenotu-
rēšanas bīstamība šobrīd it tik 
liela? 

 vēlos likt ikvienam pie sirds,   
ka Latvija ir viņu tĒvZeme, lai 
cik pases būtu viņa kabatā! Un 
tēvzemes nākotne ir atkarīga arī 
no tavas balss. nav iespējama lat
vietības turpināšanās, ja tĒvZe
mĒ pie varas nav polītiskais spēks, 
kas iestājas par Latviju kā par na 
cionālu valsti, par mūsu satversmē 
noteiktajām vērtībām – latviešu 
valodu, latviešu kā pamatnācijas 
izdzīvošanu fiziski un garīgi, kam 
savukārt par pamatu ir nacionālā 
kultūra. tāpēc ir svarīgi, lai ik  viens 
dotos uz vēlēšanām un balsotu. 
Latvijas pasi nedrīkst “iegā dā ties” 
tikai personiskajām ērtībām.

Ja jūs nepārstāvētu tieši Na -
cionālo apvienību, bet kā vien-
kārši vēlētāja dotos balsot, pēc 
kādiem kritērijiem jūs izvēlētos 
polītisko spēku?

pirmām kārtām man ir svarīgi, 
lai manis izraudzītais polītiskais 
spēks iestātos par iepriekš minē
tajām vērtībām. arī darbos. plūs 
vēl demografiskie jautājumi, kas 
tiek plaši interpretēti. es šai ziņā 
vēlos saklausīt ne tikai aicināju
mus, lai dzimst vairāk bērnu, bet 
arī to, kā veidot apstākļus, lai viņi 
pilnvērtīgi izaugtu. sākot ar labu 
mājokli un labas izglītības iespē
jām. Un vēl – garīgā dimensija, 
vide, kādā dzīvo mūsu pavalst
nieki. man ir svarīgi, lai manis 
izraudzītais polītiskais spēks kon
sekventi iestātos par šo vērtību 
iedzīvināšanu, nevis tikai tās dek
larētu. es ticu eiropas idejai, Lat
vija vēsturiski ir eiropas valsts, un 
mēs mūsdienās varam pastāvēt 
tikai kopā ar sabiedrotajiem. tā 
tad – būdama polītikā vai ne, es 
izvēlos polītisko spēku, kas ģeo
polītiski ir orientēts uz eiropas,    
uz rietumu vērtībām, ko pārstāv 
ame rika, kanada, austrālija un 
kas ir mūsu stratēģiskie partneri, 
turklāt šajās valstīs dzīvo daudz 
mūsu tautiešu.

Ja vēlaties sazināties ar Daci 
melbārdi, rakstiet:

kultūras ministrija
k. valdemāra iela 11 a
rīga, Lv1364
tālrunis: +371 67330200
Fakss: +371 67330292
epasts: pasts@km.gov.lv

Dace melbārde: “Vēlos likt ikvienam pie sirds, 
ka Latvija ir viņu TĒVZEME, lai cik pases būtu 
viņa kabatā! Un Tēvzemes nākotne ir atkarīga 
arī no tavas balss. Nav iespējama latvietības tur-
pināšanās, ja TĒVZEMĒ pie varas nav polī tis-
kais spēks, kas iestājas par Latviju kā par na  cio-
nālu valsti, par mūsu Satversmē noteiktajām 
vērtībām – latviešu valodu, latviešu kā pamat-
nācijas izdzīvošanu fiziski un garīgi, kam savu-
kārt par pamatu ir nacionālā kultūra. Tāpēc ir 
svarīgi, lai ikviens dotos uz vēlēšanām un bal-
sotu. Latvijas pasi nedrīkst “iegādāties” tikai 
personiskajām ērtībām.”
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Par Daugavas Vanagiem – vienotiem un bagātiem
Daugavas Vanagu priekšnieks Gunārs Spodris intervijā “Laikam” un “Brīvai Latvijai”

(Turpināts no Nr. 15)

oKToBRī
Piecas dienas pirms vēlēša-

nām – no 1. oktobra – dažas 
stundas dienā būs atvērti vēlē ša
nu iecirkņi. Līdz vēlēšanām ie 
cirkņos varēs iepazīties ar kan
didātu sarakstiem, priekšvē lē ša
nu programmām, ziņām par 
kan didātiem un balsošanas kār
tību. Latvijas vēlēšanu iecirkņos 
šajā laikā varēs pieteikt arī bal
sošanu atrašanās vietā tiem vēlē
tājiem, kuŗi veselības stāvokļa dēļ 
nevarēs nobalsot iecirknī. iespēju 
balsot atrašanās vietā var izman
tot arī vēlētāji ieslodzījuma vie tās.

No 3. līdz 5. oktobrim daļā 
Latvijas vēlēšanu iecirkņu būs 
iespēja nodot balsi glabāšanā. Šie 
iecirkņi tiks veidoti republikas 

Pošamies uz 
13. Saeimas vēlēšanām

pilsētās un novados ar vismaz 
7500 balsstiesīgo. pašvaldībās, 
kuŗās vēlētāju skaits lielāks par 
20  000, balss nodošanas glabā
šanā iecirkņi tiks veidoti ar ap 
rēķinu, lai uz pilniem 20 000 vē 
lētāju būtu vismaz viens šāds 
iecirknis.

6. oktobris – 13. Saeimas vē -
lēšanu diena. Balsot var jebkurā 
vēlēšanu iecirknī Latvijā vai ār 
valstīs no pulksten 7 līdz 20 pēc 
vietējā laika. Lai nobalsotu, vēlē
tājam nepieciešama derīga Lat
vijas pilsoņa pase vai derīga Lat
vijas pilsoņa personas apliecība 
kopā ar vēlētāja apliecību. 

vairāk par 13. saeimas vēlē
šanu kārtību un nosacījumiem 
www.cvk.lv.

Kristīne Bērziņa
CVK Informācijas nodaļas vadītāja

Ir pagājis 10 gadu, kopš no 
Anglijas pārcēlāties uz dzīvi Lat-
vijā, sākumā Rīgā, Vecmīlgrāvī, 
bet drīz vien – uz Latgali. Un, kā 
pats teicāt, uzreiz sākāt uzmeklēt 
Daugavas Vanagus.

Jā, un viņus atrast nemaz ne  bija 
tik viegli. rīgā nesaņēmu kontakt
informāciju. “palīdzēja” kāds raksts 
avīzē Rēzeknes Vēstis, un cilvēki 
pastāstīja, ka pilsētas mazākum
tautību klubā mēdz pulcēties arī 
Daugavas vanagi. pavediens bija 
rokā, un es devos viņus satikt. iz 
rādījās, ka Daugavas vanagi tiekas 
pašvaldības policijas namā. Uzzi
nāju, ka vairākās novada skolās 
jau darbojas vanadzēni, tikai vi 
ņiem trūkst kopīgu aktīvitāšu, vie
notāja, un naudas, protams, arī 
trūkst. kopā ar domubiedriem 
sākām rīkoties, un pirmais, ko 
izdarījām, – sagatavojām un izde
vām “Daugavas vanagu audzi nā
tāja rokasgrāmatu”. nākamais – 
vajadzēja atrast cilvēkus, kas ie 
dvesmo un organizē. “aizmetņi” 
jau bija – vietējie skolotāji, un, ja 
vēl bija ieinteresēts un atsaucīgs 
skolas direktors, darbs varēja sek
mīgi ritēt. Uzrunāju biedrus an 
g lijā, kas palīdzēja ar naudas ziedo
jumiem, un tad sarīkojām ekskur
sijas uz okupācijas mūzeju, kon
kursus, sporta dienas, salidoju
mus. atsaucība kļuva plašāka. sā 
kām virzīties tuvāk savam mēr 
ķim – jaunās paaudzes patriotiskā 
audzināšana un iesaistīšana Dv 
organizācijas darbā. skaidrs, ka to 
var izdarīt tikai tad, ja notiek 
aktīvitātes, kas bērniem ir aizrau
jošas, kaut kas vairāk par vienkār
šu izklaidi. Šobrīd darbojas 250 
vanadzēni no 10 skolām. Latgalē, 
divām vidzemē un vienas Zem
galē. viegli nav, lauku skolas tiek 
slēgtas, aizvadītajā gadā vien divas 
no mūsu aktīvākajām skolām. 
pārfrazējot andreju eglīti – “pašu 
cirvis cērt un cērt”... skolotāji par 
daudz ir aizņemti ar savām ikdie
nišķajām rūpēm, bet darbā ar 
jaun atni vajag aizrautību, pārlieci
nāšanas spējas, daudz laika, ko ie 
guldīt ārpus sava tiešā darba. Bet 
bērni aug, laika nav. vēl atcerē
simies, ka vanadzēni ir pirmais 
solis uz jaunsardzi.

Bet nu jums uzticēta visas glo-
bālās Daugavas Vanagu saimes 
vadība!

man bija ļoti lielas šaubas, vai 
varu to uzņemties, jo esmu sevi 
iesaistījis daudzās lietās, bet – pie
runāja. kandidēju un tiku ievēlēts, 
un nu esmu sācis darboties. ik  vie
nā mītnes zemē ir atšķirīga situā
cija, bet mans uzdevums ir saliedēt 
Daugavas vanagus visā pasaulē 
kopīgā mērķa veikšanai. manā 
skatījumā – ar virzienu uz Latviju. 
Dv Centrālajai valdei ir jābūt 
Latvijā, darbībai, kas notiek savā 
zemē, ir jābūt vērstai uz Latviju. 
Daugavas vanagiem ar šo mērķi 
jāturpina būt saliedētai organizā
cijai, kur galvenais ir – sadarbība 
un darbīgums. turklāt – nevis ar 
skatu pagātnē, bet nākotnē. tas 
nenozīmē, ka aizmirsīsim un ne 
tur pināsim vēsturiskos darbus – 
atbalstu dot leģionāriem un pa  t
riotiskiem mērķiem. Bet šābrīža 
aktuālitāte ir latviešu valodas sa 
glabāšana un latvisko tradiciju 
stiprināšana, lai kur arī mēs dzī
votu.

Jūsu stāšanās amatā sakrīt ar 
Saeimas vēlēšanu gadu. Vai Dau-
gavas Vanagu organizācijai šai 
ziņā būs kādas īpašas aktīvitā tes? 
(Atminēsimies akciju “celies un 
ej!”, kas veiksmīgi noritēja Va  lo-
das referenduma gadā!).

Dv joprojām ir labdarības, ne 
vis polītiska organizācija. Bet, ja 
par savu mērķi izvirzām jaunat 
nes audzināšanu patriotiskā garā, 
tad mums ir pienākums aicināt 
viņus pildīt savu pilsoņa pienāku
mu un atbildīgi nobalsot par Lat
viskām partijam tad, kad viņi būs 
pieauguši, un to pašu darīt visiem 
Daugavas vanagiem. Demokra
tiskā procesā noteikti jāpiedalās. 
tāds pats ir arī jūsu laikraksta 
uzdevums.

To mēs arī darām – ik numurā 
jau kopš šā gada sākuma jūs 
varat lasīt gan par vēlēšanu pro-
cedūru, gan intervijas ar polī-
tisko spēku pārstāvjiem, gan sa -
biedrībā respektētu un skolotu 
cilvēku viedokļus. Galu galā – no 
ārzemēs mītošo tautiešu balso-
juma ir atkarīgas 8 – 10 vietas 
Sa  eimā, kas ir ievērojams spēks.

paldies! Bet es daudz domāju 
par to, ka, piemēram, manā biju
šajā mītnes zemē anglijā ir ap 
tuveni 700 Dv biedru, bet tur mī 
tošo latviešu skaits jau sniedzas   
ap simt tūkstošiem. vai viņi lasa 

mūsu un Latvijas presi, vai infor
māciju smeļas tikai tīmeklī? mu ms 
ir jāiet pie viņiem, jārunā un jā 
pārliecina – cita padoma man nav. 
Un tas pats ir jādara visu Latvijas 
polītisko spēku pārstāvjiem. ne 
slinkot, bet doties pie saviem vē 
lētājiem. Šobrīd pats vēl neesmu 
izraudzījis partiju, kas mani ie 
dvesmotu.

Varbūt jāraugās uz konkrē -
tām personālijām?

par daudz saskatu personisko 
ie  interesētību starp polītiķiem, ne 
tik daudz – valstisko.

Nepatīkami jautāt, bet – vai 
Daugavas Vanagu organizācija 
nav nogurdināta savstarpējās ne  -
saskaņās?

Diemžēl man jāpiekrīt. Līdzte
kus cēliem darbiem ir arī formā 
las piekasīšanās, neuzticēšanās, 
personiskas dabas strīdi. Citkārt 

cilvēks, kas uz vanagu sanāksmi 
ieradies ar vislabākajiem nodo
miem, izdzirdis šīs ķildas, novēr
šas un – labākajā gadījumā – tur
pi  na strādāt individuāli. Latvijā  
vēl esmu novērojis arī tādu pār
mē rīgu jutīgumu un apvainoša
nos, ja tiek aizrādīts. kādreiz labi 

domāts aizrādījums saceļ veselu 
emociju vētru. Latvijas situācijā to 
skaidroju ar vecajām padomju lai
ka brūcēm, ārzemēs – vienkārši ar 
savstarpēju neuzticēšanos, neiz
pratni par to, kā konstruktīvi jā 
strādā sanāksmē, kur ir vieta arī 
dažādiem viedokļiem. parasti “uz 
brūk” cilvēkiem, kas kaut ko dara. 
Bet tā jau nenotiek tikai mūsu 
organizācijā.

Stājies amatā, jūs acīmredzot 
arī iepazināties ar Daugavas 
Vanagu kasi. Vai DV ir bagāta 
organizācija?

 nē, Dv nav bagāta organizācija! 
Daugavas vanagiem joprojām pie
der daudzi vērtīgi nekustamie īpa
šumi. Bet tas prasa daudz darba, 
lai būtu ienākumi, lai no tiem zie
dotu labdarībai. nauda nekrīt no 
gaisa! Latvijā joprojām valda uz 
skats, ka ārzemju latvieši ir ļoti 
bagāti un ka ziedojumu straume  
ir neizsīkstoša. tā tas nav.

No 9. līdz 11. jūlijam Rīgā no -
tiks gadskārtējās DV Globālās 
dienas. Vai tās notiks zināmajā 
Slokas ielas īpašumā?

Jūs domājat, ka varētu?
Kāpēc ne – būtu labs iemesls 

beidzot saņemties un sakārtot 
savu īpašumu.

tas nav vēl iespējams. varbūt 
nākamreiz.

 Ko teiksiet savā runā, atklājot 
šo DV organizācijai nozīmīgo 
saietu, respektīvi, kāds ir jūsu 
pirmais veicamais darbs jeb aici-
nājums?

 Lai cilvēki – līdzīgi kā katoļu 
baznīcā – pagriežas pret blakus sē
dētāju un padod roku. no visas 
sirds! nākamajos trīs gados nece
ru gāzt kalnus, bet vienu gan ceru – 
ka izdosies uzlabot saprašanos un 
saliedētību.

Gunārs spodris: “Nākamajos trīs gados ne -
ceru gāzt kalnus, bet vienu gan ceru – ka 
iz   dosies uzlabot saprašanos un salie dētību.”

ZviedruLatviešu biedrība sa 
darbībā ar Latviešu pensionāru 
apvienību atzīmēja Baltijas valstu 
100 gadu patstāvības dibi nāša 
nas jubileju 5. aprīlī igauņu na  mā 
stokholmā.

ieradās gandrīz 150 klausītāju, 
arī daudz zviedru, lai uzklausītu 
diplomātu, vēsturnieku un rakst
nieku Gunaru Wetterbergu, stās
tot par zviedru laikiem Latvijā 
17. gadsimtā. Wetterbergs galve
no kārt iztirzāja zviedru sarežģī
tās polītiskās attiecības ar visiem 
kaimiņiem pie Baltijas jūras. ma 
zāk viņš runāja par to,  ko mēs, 
latvieši,  domājam ar teicienu 
“la   bie zviedru laiki”. Feldmāršals 
Jēkabs Delagardi, vēlāk Jānis Šite, 

Zviedru laiki Latvijā 
1629 – 1721

sāka pārkārtot baznīcas lietas. 
Latviešu zemnieki bija nonākuši 
it kā krustcelēs starp katoļticī  
bu, luterānismu un pagānismu. 
Zvied ri lika sprediķot latviešu 
valodā,  lai cilvēki izprot baznīcas 
vēstījumus un vērtējumus.

par garīgo aprūpi uz gadsimta 
beigām gādāja zviedru karalis 
kārlis Xi, piešķirot 7500 dālderu 
Bībeles tulkošanai latviski. Šo dar
 bu veica e. Gliks. Bībeli iespieda 
1500 eksemplāros,  ko pa daļai 
izdalīja skolām un baznīcām. 

trūka mācītu ļaužu. Zviedri lika 
atvērt ģimnazijas un tā sauktās 
triviālskolas, kur zemnieku bēr 
n iem bija līdzīgas tiesības ar vā 
ciešiem. Dibināja arī bibliotēkas. 

tērbatas ģimnaziju pārvērta par 
universitāti. atkal noteikums – 
jāuzņem arī zemnieku un amat
nieku bērni, ne tikai dižciltīgo.

tieslietas tika reformētas pēc 
zviedru humāniem likumiem,  
un notika arī agrāra reforma. 
muižniekiem tika aizliegts spī
dzi nāt un sodīt zemniekus,  kā to 
bija darījuši agrāk. Zviedri arī 
mēģināja atcelt dzimtbūšanu,  
bet muižnieku lielās pretestības 
dēļ tas neizdevās.

septiņpadsmitam gadsimtam 
bija nepārskatāma nozīme mūsu 
vēsturē,  lai gan daudz no zviedru 
reformām tika atceltas,  kad val
dību pārņēma pēteris i.

DiĀna krūmiŅŠ ENGSTEDT
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irĒna BĒrZiŅa
Latvijas mūziķu vidū virmo 

pārdomas, ka Baumaņu Kārļa 
himna jāmaina, jo vairs neat-
bilstot mūsdienu mūzikas kri-
tērijiem, prasībām... Tāpēc uz sa -
runu par un ap mūziku aicinā -     
ju latviešu ērģelnieku, pianistu, 
kom ponistu, izcilu personību 
latviešu mūzikā – Aivaru Kalēju, 
kuŗam ir savs viedoklis par mūs-
dienu un arī ne – mūsdienu mū -
ziku. 

Esat koncertējis daudzviet pa -
saulē, esat pasaules pilsonis?

noteikti neesmu kosmopolīts,  
lai gan esmu koncertējis gandrīz 
visās eiropas valstīs, asv, kanadā 
un Japānā. esmu piedalījies starp
tautiskos ērģeļmūzikas festivālos 
igaunijā, Beļģijā, Dānijā, Zviedrijā, 
Čechijā, vācijā, italijā, spānijā, Luk
semburgā un asv. Gan ar orķestri, 
gan kā ērģelnieks. īpaši gan vairs 
netiecos apgūt kādas jaunas zemes, 
bet izdevības jau rodas pašas. pie
mēram, pagājušā gada septembrī 
ma ni uzaicināja uz garīgās mūzi  
kas festivālu Bogotā, kolumbijā. 
tur latviešu mūziķi vēl nebija biju
ši. mani uzaicināja lieliskais altists 
maksims novikovs no krievijas. 
viņš bija dzirdējis manu skaņdar
bu, kas veltīts Jānim pāvilam otra
jam. tas bija pāvests, kas palīdzēja 
sagraut padomju boļševiku impe
riju, viņš to ļoti veicināja. 

Vai ir kāds īpaši atmiņā palicis 
brauciens?

pēdējo reizi biju amerikā 2005. 
gadā, un tas bija nopietnākais brau
ciens, tie bija mani ērģeļkoncerti, 
kas notika lielajās amerikas ka  ted
rālēs. pati impozantākā vieta bija 
militārās akadēmijas katedrāle vest
pointā. starp citu,  Laiks sekoja šai 
koncerttūrei. koncerti notika arī 
Čikāgā, Filadelfijā, klīvlandē un ci  tur. 
nu jau ir pagājuši gandrīz 13 gadi.

Mūzikas draugi  jūs labāk pazīst 
kā ērģelnieku. 

esmu absolvējis Latvijas valsts 
konservatoriju, Ādolfa skultes kom
pozicijas klasi un nikolaja vana
dziņa ērģeļu klasi, turklāt esmu 
viens no pēdējiem, kurš mācījies 
speciālo harmoniju un polifoniju 
pie Lūcijas Garūtas. tā bija mana 
tēva klusa vēlēšanās, lai es kom po
nētu mūziku, bet ērģeles man pati
ka, jau mazam esot. atceros, tie bija 
lieli svētki, kad svētdienās toreizē
jais vācu demokratu radio gaŗajos 
viļņos atskaņoja Bacha kantāti. to 
vienmēr gaidīju. mans vectēvs bija 
uzbūvējis mājas ērģeles ar koka sta
bulēm, viņš pēc dzirdes spēlēja ko 
rāļus, noturēja mājās dievkalpoju
mus. Bet viņam nebija viena lata, 
ko iedot savam dēlam – manam 
tēvam – klavieŗstundām. savam 
tēvam otto kalējam esmu patei
cīgs, ka jau agrā bērnībā varēju 
skatīt ļoti labas mākslas grāmatas, 
kas viņam kā tēlniekam bija mājās – 
sākot no Ēģiptes monumentālās 
tēlniecības un beidzot ar Gogēnu, 
van Gogu un citiem klasiķiem. tu 
kā bērns vienkārši  skaties bildes, 
bet tas kaut kur paliek, nekas ne   
kur nepazūd. Un tā, piemēram,  
pēc Čur ļoņa mūzeja apmeklējuma 
man radās mūzikas skaņdarbs 
Etīde-glezna “Saulīt’ vēlu vakarā”. 

Jūsu domas par mūziku, kas 
mūsdienās pārņem pasauli?

Cilvēkam pēc iespējas labāk jā 
dzī vo, pēc iespējas labāk jāpadara 

Aivars Kalējs: “cienīsim savu zemi un savu himnu!” 
savs darbs, pēc iespējas vairāk jā 
no pelna un pēc tam jāizklaidējas! 
tas taču nevar būt dzīves mērķis 
vai saturs, vai piepildījums – izklai
dēšanās! Ja esam daudz strādājuši, 
mēs varam, piemēram, vienkārši 
doties dabā. tas izklaidēšanās sau k  
  lis nekur cilvēci neved, un par to 
vajadzētu nopietni runāt. Un tas 
sevišķi spilgti izpaužas arī mūzikā, 
kas tik ļoti tiek populārizēta visos 
veidos un uztiepta cilvēkiem kā 
fona mūzika kafejnīcās, veikalos, 
restorānos. Cilvēks pamazām pie
rod, ka tā ir tā vienīgā “īstā” mūzika, 
kas patīkami kņudina pakrūtē, bet 
tā vairāk balstās uz cilvēka fizio lo
ģiju, kas savā būtībā ir primitīvi. 
Cilvēki neapjauš, kā ar viņiem ma 
ni pulē, lai viņš vairāk pirktu un 
pārdotu. Šī mūzika ievelk kā tādā 
tīklā, lai cilvēks nedomātu, zināmā 

mērā tāda mūzika neitralizē cilvē 
ka gribu, viņa personīgo iniciātīvu.

Koncerti lielajās arēnās, trako-
joši jaunieši – cilvēkus aizrauj šī 
mūzika...

Uz to var skatīties ar smaidu, var 
uztvert nopietnāk. Desmit tūkstoši 
šādā veidā tiek tracināti un pama 
tā – jaunatne. Līdz ar to daudzi ne 
grib neko dzirdēt par tā saucamo 
nopietno mūziku, ne par klasisko 
mūziku, samierinās ar virspusējo, 
ārišķīgo. tas pilnīgi neko nedod cil
vēka garīgai attīstībai, gluži otrādi – 
degradē. 

Taču bieži vien mūsdienu no -
pietnā mūzika nav saprotama.

Jā, domāju, ka mūsdienu nopiet
nā mūzika nedaudz atbaida. Cil
vēks aiziet uz koncertu, viņš ir gan
darīts par Bēthovenu vai mocartu, 
bet, ja viņam spēlē kaut ko no mūs
dienu komponistu sacerētā, tas 
bieži vien ir ļoti “minorīgi”, depre
sīvi vai pat destruktīvi. mēs varam 
par to sūkstīties, bet jāpiedāvā kaut 
kas vērtīgs, izvēloties koncertu re 
per tuārus un rakstot mūzikas dar
bus. tad tas ir pretspēks vai pret
pols, kas cilvēkus piesaista vērtīgām 
lietām.

Kāpēc mūsdienās nedzimst 
Mo   carti?

Jo no komponistiem tiek pra   
sīts izmantot mūsdienu izteik  

s mes līdz ekļus – modernus, asi di 
so  n ējošus. komponisti vienkārši 
apmierina savas ambīcijas, nedo
mājot, ko vērtīgu viņš dod cilvē  
k iem garīgās izpausmēs. tiek izvir
zīti piezemēti mērķi – tikai techni
ka un technika. nav citu kritēriju, 
un tāda ir mūsdienu pasaules mū 
zikas attīstība kopumā. Jaundarbi  
ir sakāpināti emocionāli, bet ar 
negātīvu pieskaņu. Ja cilvēks dzird 
tādu depresīvu mūziku, tā var būt 
pēdējā reize, kad viņš iet uz no 
pietnās mūzikas koncertu. Uz  rak 
s tīt kaut ko Do mažorā mūs dienās 
šķiet banāli, un autori baidās rakstīt 
vecmodīgi. Lai gan cilvēki alkst pēc 
kāda garīga piepildījuma, lai tiktu 
skarta kāda dvēseles stīga, kaut ar 
mazu skaņdarbu. es eju savu mū 
zikas radīšanas ceļu, varbūt tas 
kādam nepatīk,  pat kaitina, ka te 
viens tāds kaut kā citādi izpaužas.

Izcilajiem klasiķiem vienmēr 
būs sekotāji.

mūzika kalpo tam pašam augstā
kajam, ko saprotam ar cilvēka ga 
rīgo attīstību, kā tas ir, piemēram, 
Bacha, Hendeļa, vivaldi mūzikā. 
Lielo klasikas korifeju mocarta un 
Bēthovena, romantiskā Šopēna 
mū ziku, viņa brīnišķīgās melo dis
kās līnijas – šo mūziku vienmēr 
klau sīsies un spēlēs, jo vienmēr būs 
cilvēki, kam tas būs vajadzīgs. Lai 

gan šo cilvēku skaitam ir tendence 
samazināties. taču, ja atceramies 
svē tajos rakstos teikto: “Daudz būs 
aicināti, maz būs izredzēti”, bet 
mums nevajadzētu nolaist rokas. 

Par Latvijas himnu. Izskan vie-
doklis, ka tā ir vecmodīga, jā  maina.

Latvijas himna pirmām kārtām 
ir lūgšana, diezgan korāliska. Un 
mēs ar to esam zināmā mērā iz 
redzēti, ka, dziedot himnu, tā reizē 
ir arī lūgšana. Dziedot to lielā vai 
nelielā kopumā, tai ir arī svētīga 
iedarbība. kādam varbūt teksts lie
kas mazliet naīvs, piemēram, diet 
laimē. par komponistiem, kas sāk 
šo himnu apšaubīt, varam teikt – tā 
ir lepnība. viņiem liekas, ka paši ir 
tik ievērojami, ka droši var spriest 
par tādām svētām lietām kā tautas 
himna. pošos rakstīt plašāku apce 
ri par himnas vēsturi, jo tā ir ļoti 
interesanta. Cilvēkiem bieži vien 
vienkārši patīk par kaut ko izteik
ties, taču dažkārt viņi nepadomā, 
nezina vēsturisko pamatu, neie dzi
ļinās. vajadzētu tomēr saglabāt cie
ņu pret mūsu himnu. 

Atmodas sākumā  kopā ar ka -
merkori Ave Sol diriģenta Iman  -
ta Kokara vadībā, ar Ingu Pēter-
sonu, Aivaru Krancmani jūs bijāt 
pirmie, kuŗi pēc 44 gadiem Lat-
vijā atkal atskaņoja Lūcijas Ga -
rūtas kantāti “Dievs, Tava zeme 

deg!”. Tolaik, astoņdesmito gadu 
beigās, tā bija samērā liela po -
lītiska uzdrošināšanās. 

spēlējot “Dievs, tava zeme deg!”, 
mani pārņem īpašs saviļņojums. 
tolaik divu dienu laikā – seši kon
certi, pilnas zāles! atceros, Liepājas 
svētās trīsvienības baznīcā bija 
gandrīz pusotrs tūkstotis cilvēku. 
Galvenie nopelni, protams, ir iman
tam kokaram. polītiski gan vairs 
nekādu īpašu draudu nebija, tie jau 
bija tautas frontes laiki. Bija atļauta  
lielāka izpausmes brīvība: lai jau  
nu pastalnieki padanco, varbūt pat 
himnu atļaut, bet – vajadzēja sagla
bāt sociālistisko struktūru un kon
troles mechanismu. tolaik vēl re 
tais paredzēja, ka būs Baltijas ceļš – 
sadošanās rokās, un vairs nevarēs 
atsaukties uz padomju tautu, jo 
tauta izvēlējās iet citu ceļu.

Vai gadījies kādos īpašos no -
tikumos būt kopā ar tautiešiem 
ārpus Latvijas?

man bija izdevība spēlēt 18. no 
vembŗa svētkos kolombusas pil
sētā. 90. gadu sākumā piedalījos 
Ērģeļmūzikas dienās, festivālā lat
viešu ērģelniekiem amerikā un 
kanadā. Labprāt vēl kādreiz dotos 
uz šīm ērģeļu dienām. 

1989. gadā bija iespēja pirmo 
reizi aizbraukt pie radiem, pie tē  va
māsas, māsīcas Ņujorkā, pie brā
lēna Bostonā. Ļoti nozīmīgi bija arī 
uzzināt par Daces aperānes kom
poziciju, kas veltīta latviešu brīvī 
bas cīnītājam Gunāram astram. 
viņš ir spilgtākā personība, kāda 
mums vispār Latvijā ir bijusi – ne 
salaužams vīrs kā ozols. es šīs notis 
atvedu uz Latviju, un tā paša gada 
rudenī imanta rešņa vadībā atska
ņojām šo skaņdarbu. Dace ape rā
ne ir devusi iespēju iepazīties ar 
latviešu trimdas komponistu de 
vumu, viņa ir latviešu mūzikas un 
latviešu sabiedrības dvēsele, it kā 
ļoti trausla būtne, bet spēcīga un 
ak  tīva joprojām. ar laikraksta starp
niecību vēlos nodot sirsnīgus svei
cienus Dacei aperānei, arī ingrīdai 
Gutbergai, kas mani ļoti silti uz 
ņēmusi. Divas māsas – lielisks kla
vieŗu duets ar karīnu Gutbergu. 
ilgus gadus viņas brauca uz mūzi
ķu radošajām nometnēm Latvijā, 
ko  viņas arī organizējušas un va 
dījušas. sveicieni arī manai māsīcai 
aijai Russel un viņas vīram glezno
tājam, ar kuŗu allaž bijušas aizkus
tinošas tikšanās! tēvamāsas gan 
vairs nav kopā ar mums šajā saulē.

Latvieši aizbrauc no Latvijas...
pasauli ir pārņēmis materiālis 

ma gars. mūsu valdībai pārmet,    
ka tik daudzi brauc prom. Latvijā 
jau spriež  par viesstrādniekiem, jo 
mū su jau ir par maz, nepietiek dar
baroku. Bet tai pašā laikā esmu sa 
jūsmā par tiem latviešu cilvēkiem, 
kuŗi dzimuši asv, austrālijā un 
citur pasaulē un strādā te. es zinu 
daudzus tādus cilvēkus. 

Jūsu pārdomas Latvijas Simt ga-
des kontekstā, vēlējums Lat vijai?

pastāvēt nākamos 100 gadus, un 
lai tie būtu gaišāki, saulaināki! no 
šiem 100 gadiem  puse ir pavadīti 
okupācijā, tieši puse. 

tagad mums tomēr ir neatka 
rīga valsts ar savām robežām. ir 
cerība, ka ar citu lielvalstu atbalstu 
mēs saglabāsim šo neatkarību un 
ka tie nākamie simt gadi nebūs ap 
tumšoti ar ciešanām tik daudziem 
cilvēkiem.

Pēc koncerta Gorā, Rēzeknē kopā ar Inesi Galanti, viņas fonda laureātiem un diriģentu Jāni Stafecki
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Krustvārdu mīklas
(Nr. 15, atrisinājums 
Līmeniski. 7. traverss. 

8. arlekīns. 10. anīss. 11. 
sidrs. 12. karaganas. 16. 
riepas. 19. Birkas. 20. 
skarene. 21. “sadko”. 22. 

klase. 23. valis. 24. Ārija. 25. 
Berne. 28. kūdra. 30. Ciklons. 
31. sukāde. 32. plaukt. 36. 
Batiskafs. 40. Liras. 41. senāk. 42. 
arabeska. 43. patisons.    

Stateniski 1. talsi. 2. Drazas. 3. 
eseja. 4. valka. 5. alejas. 6. sīlis. 
7. tunisija. 9. sarojans. 13. Gudri. 
14. kaboverde. 15. vilkakūla. 17. 
skailis. 18. indrāne. 26. emulsija. 
27. Uluss. 29. riksdāgs. 33. La 
gosa. 34. efekts. 35. najas. 37. 
ilgas. 38. kreps. 3 9. sekot.

Līmeniski. 1. Latviešu dzej
nieks (1923 – 1989). 4. izrādes 
laukums cirkā. 6. apavi ar koka 
zolēm. 7. pilsēta indijas austru
mos. 8. vēsturiska rīgas pilsētas 
daļa. 10. poļu astronoms (1473 – 
1543). 13. kazrags. 15. Ķermeņa 
kaulu sistēma. 17. rīgas kino stu
dijas mākslas filma. 19. valsts ie 
kārta. 20. vārdu rotaļa. 22. seni 
priekšteči. 23. Garuma mērvie
nība astronomijā. 26. Dubult sie
nu trauks. 29. mūsdienu olim

piskās kustības pamatlicējs. 30. 
Gundegu dzimtas ārstniecības 
augi. 31. Debess ķermeņi. 32. 
Zodiaka zvaigznājs. 33. apdzī
vota vieta Ludzas novadā. 34. 
mitrs tropu mežs Dienvidu un 
Centrālās amerikas zemēs.

Stateniski. 1. kūrortpilsēta Lie
 tuvā. 2. elektrodzinēja nekustīgā 
daļa. 3. Latviešu pianists, mūzi
kas kritiķis (19141974). 4. vie
doklis, skatījums. 5. Upe Dien
vid amerikā. 7. Zeva tēvs sengrie

ķu mītoloģijā. 9. sermuļu 
dzimtas dzīvnieks. 11. 
īpašas konstrukcijas sprā
dzes. 12. apkārtmērs. 14. 
krodziņš italijā. 16. nau
das vienība mongolijā.  
17. starptautisks līgums. 
18. Lopkopji mongolijā. 
21. Dāņu rakstnieks (1805 – 
1875). 23. Donavas piete
ka. 24. Ceļojoši dziesmi
nieki senajā Grieķijā.      
25. priekšdarbs gleznai, 
skulp tūrai. 26. Linu vai 
vilnas apģērbi senajiem 
romiešiem. 27. kažokādu 
dzīvnieks – grauzējs ar 
rūsgani  brūnu apmato
jumu. 28. īss viegla, jautra 
satura priekšnesums. 

1 2 3 4 5
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7 8 9
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13 14 15 16
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21

22

23 24 25 26 27 28

29

30 31

32

33 34

Rīgas Motormūzejā 12. maijā Latvijas valsts simtgades Jauniešu 
rīcības komiteja kopā ar biedrību “Latvijas mazpulki” aicina jau  
n iešus uz forumu “Jaunās simtgades pavasaris”, kuŗi Latvijas simtgadē 
realizējuši, īsteno vai plāno projektus un pasākumus, ar savu uzņē
mī bu apliecinot: Es radu Latviju! Es daru Latviju! ES ESMU LAT-
VIJA! atbalsta  Latvijas kultūras ministrija,  izglītības un zinātnes 
ministrija,  Jaunatnes starptautisko programmu aģentūra,  Latvijas 
kultūras akadēmija.

Liepājā, koncertzālē “Lielais dzintars”,  3. maijā plkst. 19 notiks 
piektā apbalvojuma “Laiks Ziedonim” laureātu cildināšanas ceremo
nija. viņi tiešā veidā turpina i. Ziedoņa “kurzemītē” vēstīto – nes 
gais mā aizrautīgus un stiprus cilvēkus, kas neieslīgst vienaldzībā un 
pašapmierinātībā, atrod neparasto parastajā, savieno senču gudrību 
ar šodienīgumu un ļauj Latvijai turpināties. Ja ir vēlme būt klāt – 
biļetes koncertzāles “Lielais dzintars” un “Biļešu paradīze” kasēs, kā 
arī būs tiešraide Ltv 1 un Latvijas radio.

Latvijas Nacionālajā vēstures mūzejā 4. maijā atklās izstādi 
“Latvijas gadsimts”, kuŗas veidošanā iesaistījušies vairāk nekā 60 
valstis, pašvaldības un privātie mūzeji. apkopotas vēstures liecības 
un unikāli priekšmeti no kurzemes, Latgales, sēlijas, vidzemes, 
Zem gales un rīgas. pēc Ārlietu ministrijas iniciatīvas,  sagatavotas 
ceļojošās izstādes “Latvijas gadsimta vēsture 10 soļos” saturs angļu 
va  lodā, paredzēts tulkot arī citās svešvalodās. top arī izstādes “Lat
vijas gadsimts” katalogs, kuŗa struktūra veidota atbilstoši izstādes 
des mit sadaļu tematiskajam izkārtojumam. tāpat izstādes veidotāji 
izstrādā atsevišķu ceļvedi bērniem un jaunāko klašu skolēniem, 
informātīvos materiālus izstādes apmeklētājiem.

Daugavpili no 19. līdz 20. aprīlim oficiālā vizītē apmeklēja 
Amerikas vēstniece Nensija Petita. vispirms tikās ar pilsētas domes 
vadību, nevalstisko organizāciju un biznesa pārstāvjiem, kā arī ap 
maiņas studentiem. vēstniece atzina, ka patīk jaunā pilsētas devīze 
“Daugavpils ir daudzveidība”,  un augstu vērtēja paveikto nacionālo 
minoritāšu integrācijā. pēc tam apmeklēja marka rotko mākslas centra 
5 gadu jubilejas sarīkojumu, kur atklātas 7 jaunas izstādes, kur ar 
mākslas projektu “kas ir attēls? Dzīve un uztveres māksla” pārsteidza 
vācu mākslas galerija Pashmin Art Gallery.

Daugavpils Novadpētniecības un mākslas mūzejā 17. aprīlī at 
klāja Latvijas valsts simtgadei veltītu izstādi “Brīvības stāsti: Ģime-
nes vēsture – Latvijas vēsture”, kas ir Latvijas mēroga pasākuma 
“Brīvības ielu stāsts 9 pilsētās, reģionu simboli un vērtības” sastāvdaļa. 
Daugavpilī ir Brīvības iela. Lielākā daļa izstādes eksponātu ir iedzī
votāju atnesti – fotografijas, sadzīves priekšmeti, dienasgrāmatas ar 
vēsturiskiem ierakstiem un citi, kas šodien veido pilsētas vēsturi. 
izstāde apskatāma līdz 31. augustam.

Rīgā, kultūras pilī Ziemeļblāzma, 20. aprīlī biedrība “Bērnu vi 
des skola”, sia Prakse.lv un biedrība “Latvijas mazpulki” rīkoja 
konfe renci “Zaļākai uzņēmējdarbībai Eiropā”. “Latvijas mazpulki” 
iepazīstināja ar mazpulcēna projektu metodi kā iespēju apgūt videi 
draudzīgu uzņēmējdarbību jau no mazotnes, un ar projektu “60 ele
menti tavā kabatā”. tas veidots, lai izglītotu par aprites ekonomikas 
pamatprincipiem, izmantojot mobilo telefonu kā ikdienas nepie cie
šamību. 

īsziņas sagatavojusi Valija Berkina

mani šogad atkal aicina uz val
purģu nakts svinībām Brokena 
kalnā vācijā. Bet ne man tā īsti ar 
raganām, ne velniem. tur jau 
drīzāk vieta Ļeņina un staļina 
spokiem kā Hitlera viesiem. 

Brīnums gan, ka viņi pēc tā 
dām 30. aprīļa nakts dzīrēm būtu 
gatavi 1. maija mītiņiem un gā    
j ieniem starptautiskajā strād   nie
ku dienā, sarkaniem karogiem plī
vojot un “internacionālei” ska
not. piedodiet, tas gan attiecas uz 
Ļeņinu un staļinu, un mūzeja 
jau najā ekspozīcijā netrūks pie
mēru, ar kādu “prieku” mēs pie
dalījāmies. Bet, ja atņem “inter
na cionāli” un sarkano karogu, 
vidū iezīmē kāškrustu, der arī 
Hitleram. Jo arī viņa partija bija 
nacionālsoCiĀListiska un 
srĀD niekU partija, un 1. mai
ju svinēja arī Latvijā vācu oku pā
cijas laikā. Gan turpināja strā dāt, 
bet tomēr ar saukļiem, uzrunām 
par vienotību ar Lielvāciju un 
vadoni adolf ’u Hitler’u, kā to 
reiz rakstīja. Laikam jau tāpēc ko 
 mūnisti sauca nacionālsociālis
tus par fašistiem, nacistiem vai 
hitleriešiem, bet ne par sociā lis
tiem. 

nu jā, tad pienāca 1945. gads, 
bet kurzemes cietokšņa pēdējās 
dienās 1. maija svētkus nesvinēja 
ne vienā, ne otrā vīzē. arī tagad 
Latvijā tikpat kā ne, lai gan 1. mai js 
ir arī Latvijā “Darba diena.” to 
ties 9. maiju gan – pie pieminekļa 

16. Mainīgais maija mēnesis mūzejā

pārdaugavā. man liekas, ka šim 
piemineklim pietrūkst papildi
nājuma: “piemineklis padomju 
armijas kaŗavīriem – padomju 
Latvijas un rīgas atbrīvotājiem 
no vācu fašistiskajiem iebrucē   
j iem un Latvijas neatkarības.” man 
viszīmīgākais piemineklī ir pa 
domju armijas zābaks, kas Latvi
jā valdīja, pirms beidzot aizsoļoja 
1994. gada 31. augustā. Jaunajā 
eks pozīcijā smagais zābaks re 
dzams viscaur. Labi, ka aizsoļo 
ja, ka palika tikai plīvojošas Juŗa 
lentītes. 

nē, šie murgi un spoku stāsti 
man neiet pie sirds, bet ar tiem 
jāsadzīvo. Uz svinībām Brokena 
kalnā es nedodos cita iemesla 
dēļ: Latvijā taču svin arī satver  
s mes sapulces sanākšanas dienu 

1920. gada 1. maijā. Jau tas, ka 
vai rāk nekā 80% piedalījās vēlē
šanās, ir ievērības cienīgs skaitlis. 
par spīti visam, kas bija noticis 
kaŗa laikā, tauta toreiz ticēja pati 
sev un jaunajai Latvijas valstij. 
Zināja – valsts jāceļ visiem kopā. 
Un cēla. tas viss būs jaunās eks
pozīcijas ievadā – zem plandoša 
Latvijas karoga. 

Un tad jau tikai pāris dienas 
līdz 4. maijam, kad 1922. gadā 
apstiprinātā satversme atkal kļu
va par Latvijas republikas pamat
dokumentu. Jaunajā ekspozīcijā 
tur nokļūsim, uzkāpjot pa dzie
došo Baltijas ceļu uz balkona! 
man liekas zīmīgi, ka ne 1918., 
ne 1990. gadā ar deklarācijām ne 
pietika. neatkarība bija vēl jā  iz
cīna. Un demokratija – ne mazāk. 

Bet ekspozīcijā būs arī 15. 
maijs. kārlis Ulmanis, kuŗš 1918. 
gadā kļuva pirmais demokra tis
kās Latvijas vadītājs, 1934. ga  dā 
atcēla satversmi un atlaida sa 
eimu. vai Ulmanim vajadzēja 

Divu 4. maija stendu iekārtošanai jaunajā ekspozīcijā vajadzīgi 22 000 eiro. 
Vienam no tiem Dienvidkalifornijas Daugavas Vanagu nodaļa ziedojusi 11 000 eiro. Vēl 
pieejams otrs stends par 11 000 eiro. Mūzejs un Mūzeja gariņš būs pateicīgi gan par 
lieliem, gan maziem ziedojumiem, lai taptu jaunā ekspozīcija.

ASV. Čeki rakstāmi OMFA (ja vajag, ar ziedojuma mērķa norādi) un sūtāmi Ilze Resnis, 
10930 Nollwood Drive, Chardon, OH 44024. Ziedotāji saņem kvītis nodokļu atlaidēm. 

KANADA. Čeki rakstāmi LRDF (Latvian Relief and Development Fund) ar atzīmi 
“Okupācijas mūzejam” (ja vajag, arī ar mērķa norādi) un sūtāmi: Dagnija Staško, 16 
Elterwater Ave, Nepean, ON K2H5J2. Ziedotāji saņem kvītis nodokļu atlaidēm.

AUSTRĀLIJA. Čeki rakstāmi (ja vajag, ar mērķa norādi) un sūtāmi mūzeja pārstāvei: 
Ināra Graudiņa, 141 Darley Road, Randwick, NSW 2031.

LIELBRITANIJA. Čeki rakstāmi un ar mērķa norādi sūtāmi mūzeja pārstāvei: Inese        
A. Smith, 36 Fairmount Drive, Loughborough, LE11 3JR; vai ar mērķa norādi “Latvian 
Educational Foundation”, Catthorpe Manor, Catthorpe, Leicestershire LE17 6DF.

kļūt par tautas vadoni, ne jau kā 
Hitleram, bet tomēr? Bet valsti 
1940. gadā viņu piespieda lik
vidēt. Žēl cilvēka traģēdijas. vēl 
vairāk – tautas un valsts.
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MATīSS KUKAINIS
aDvokĀts ar tiesīBĀm 

asv Un LatviJĀ.

■ Mantošana.
■ īpašuma pirkšana un pārdošana.
■ Meža apsaimniekošana un pārdošana.

Vaļņu iela 3, Rīga, LV-1050
matiss@sk-legal.com

+371 28390346

aicinām atbalstīt virtuālo enciklopēdiju Nekropole.info 
arī materiāli, veicot mērķa ziedojumus. 

Šis ir unikāls projekts, kuŗam nav analoga pasau lē. 
mēs tveŗam pasaules aizejo šo vēsturi, par centrālo asi, 

ap kuŗu viss griežas, liekot Latviju.
tas varbūt ir ambiciozi, bet – kuŗš gan darīs, ja ne mēs paši?!

www.nekropole.info!

Vēlaties uzzināt 
par tautiešiem Lielbritanijā? 

www.latviesiem.co.uk

ZLA Stokholmas nodaļa aicina uz 
Liepājas Neatkarīgā Goda teātra izrādi 

“Bļitka”
2018. gada 5. maijā plkst .17

Stokholmas latviešu skolas telpās 
(Sollentunavägen 189, 191 35 Sollentuna)

Izrāde “Bļitka” izpelnījusies trīs Spēlmaņu nakts 2016/2017       
no   minācijas: Gada režisors (Dž. Dž. Džilindžers), Gada aktieris 
(Egons Dombrovskis) un Gada sasniegums oriģināldrama
tur ģijā (Rasa Bugavičute-Pēce) un ir ieguvusi lielu skatītāju     
at  sau  cību, kā arī pozitīvu kritiķu vērtējumu. Spēlēta Latvijā, ASV 
un Īrijā.

Jānis (Kaspars Gods) “klasisks” latviešu vīrietis – nerunīgs, drūms 
makšķernieks un Zigmārs (Egons Dombrovskis) naudīgs, ele-
gants dāmu mīlulis – bez  piecām minūtēm 40 gadu vecumā – 
satiekas uz aizsalušā Liepājas kanāla. Viens ir pārguris no ģime-
nes dzīves pienākumiem un atbildības uzņemšanās, otrs cen šas 
aizmukt no lēmumu pieņemšanas, ka nu taču beidzot būtu jā -
sāk dzīvot pieauguša vīrieša dzīve. Rezultātā pārlieci not viens 
otru, kā tad būtu labāk rīkoties, viņi atbild tieši uz sev būtiskiem 
jautājumiem par to, kā būt. 

no mums šķīrusies un Dieva mierā aizgājusi
mūsu iemīļotā

EDīTE NĀGELS
par viņu sēro

Jermusu ģimene Latvijā,
Birznieku ģimene Anglijā,

Dūdes ģimene Francijā
un Gunārs Anglijā

mūžībā aizsaukts mūsu mīļais tēvs un brālis

MĀRIS KLAUSS
*29.06.1949    9.04.2018

par viņu sēro
Dēls Sascha Klauss ar Nina Schnittger

Māsa Inta Vīgante ar ģimeni
Brālis Tālis Klauss

Urnas izvadīšana notiks otrdien, 2018. g. 15. maijā, Bīlefeldā, 
Sennefriedhof jaunā kapelā, plkst. 12.

mūžībā aizgājis mūsu vienmēr gādīgais 
un mīļais onkulis

ĒVALDS FRIšVALDS
Dzimis 1928. gada 17. jūlijā 

Bauskas apriņķī, Codes pagastā, tiltos,
mūžībā aizgājis 2018. gada 14. aprīlī 

notinghamā, Lielbritanijā

Mīļotais cilvēks neaiziet,
Tikai pārstāj līdzās būt...

mīlestībā un pateicībā
Ēvalda brāļa meita Andra ar vīru Chris, meitu Ellie un dēlu Harry

kopā ar māsīcu Zani un viņas vīru Egīlu ar bērniem Lara un Mark
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LATVIJA
Rīgas Evaņģēliskās draudzes diev

kalpojumi 13. maijā (ar kafijas galdu 
un svētdienas skolu) un 27. maijā 
(bez kafijas galda un svētdienas sko
las) plkst. 13 rīgā, akas ielā 13. Visi 
interesenti ir laipni aicināti pieteikties 
uz draudzes organizēto iesvētes mācī
bu. pieteikumus, lūdzu, sūtīt uz info@
redraudze.lv

Straumēnu Jauktā koŗa koncerts 
svētdien, 29. aprīlī, plkst. 15 Zviedru 
zālē “straumēnos”, Catthorpe Manor, 
Catthorpe, Leics, LE17 6DF. pēc kon
certa kafijas galds un bagātīga loterija. 
ieeja £ 10 (ieskaitot kafijas galdu). 
apmeklēt laipni aicina straumēnu 
Jauktais koris.

ANGLIJA
Pirmo reizi Anglijā – kūku kon kurss, 

veltīts Latvijas simtgadei! 28. ap  rīlī 
plkst. 10 Dv Londonas nama zālē,     
72 Queensborough Terrace, London,    
W2 3SH, uzstāsies dziedātājs ainārs 
Bumbieris. kūku konkursa izskaņā – 
kūku degustēšana. esiet mīļi aicināti!

***
Latviešu Kultūras dienas Londonā 

piektdien, 11. maijā, plkst. 19.30 DvF 
nama zālē.

***
Dzejas vakars sestdien, 12. maijā, 

Bishops Square, Spitalfields Market, 
London E1 6AA. Gājiens plkst. 11.30, 
atklāšana plkst. 12. Latviešu dejas, 
dziesmas, folklora, latviešu tirdziņš ar 

Latviešu ēdieniem, daiļamatnieku 
izstrādājumiem, grāmatām utt. visu 
dienu līdz plkst. 17.30.

DIEVKALPoJUMI
ZIEMEĻANGLIJAS DRAU DZE, 

māc. D. Vāvere
Bradfordā, vācu baznīcā (The 

German Protestant Church), 29 Great 
Horton Rd, Bradford, BD7 1AA, 
svētdien, 20. maijā, plkst. 11 
vasarsvētku dievkalpojums. piedalās 
Lielbritanijas iecirkņa sinodes 
dalībnieki un viesi.

VIDUSANGLIJAS DRAU DZE, 
māc. v. vāvere

Lesterā, St. Ursula’s Chapel, Wygges-
tons, 160 Hinckley Road, Leicester, 
LE3 0UX, sestdien, 5. maijā, plkst. 14 
dievkalpojums.

Birminghamā, All Saints baznīcā, 
Kings Heath, B14 7RA, svētdien, 13. 
maijā, plkst. 14.30 dievkalpojums.

Straumēnos, Catthorpe Manor, 
Lilbourne Road, Catthorpe, Lutter-
worth, LE17 6DF, svētdien, 27. maijā, 
plkst. 10 dievkalpojums.

AUSTRUMANGLIJAS DRAU-
DZE, māc. v.vāvere

Derbijā, Chapel of St. Mary on the 
Bridge, Derby, DE1 3AT, svētdien,       
6. maijā, plkst. 12 dievkalpojums.

Notinghamā, Trinity Lutheran 
Church, 67 Homefield Road, Aspley, 
NG8 5GH, svētdien, 6. maijā, plkst. 
15 dievkalpojums.

Mansfīldā, St. Peters’s and St. Paul’s 
Church, Mansfield, NG18 1AP, sest
dien, 5. maijā, plkst. 11 dievkalpojums.

Pīterborovā, St. Mark’s Church Cen-
tre, Peterborough, PE1 2SN, sestdien, 
12. maijā, plkst. 16 dievkalpojums.

MANČESTERAS DRAUDZE, 
māc. D.vāvere

Mančesterā, Martin Luther Kirche, 
9 Park Road, Stretford, M32 8FE, svēt
dien, 13. maijā, plkst.13.30 dievkal
pojums.

APVIENoTAJĀ LoNDoNAS 
LATVIEšU EV.LUT. UN MIERA 
DRAUDZĒ, Zviedru baznīcā, 6-11 
Harcourt Street, London W1H 4AG, 
svētdien, 13. maijā plkst. 14 Ģimenes 
dienas dievkalpojums ar dievgaldu. 
svētdien, 27. maijā plkst. 14 
trīsvienību svētku dievkalpojums.

ZVIEDRIJA
Līdz 6. oktobrī gaidāmajām 13. sa 

eimas vēlēšanām atlicis pusgads. kāda 
patlaban izskatās polītiskā situā cija 
Latvijā? kā orientēties pirms vē lēšanu 
informācijas džungļos un iz  darīt pār
domātu izvēli? par šiem un citiem ak 
tuāliem polītikas jautāju m iem uz tik
šanos aicina Zviedrijas latviešu ap  vie
nības polītiskā darba grupa sa  dar bībā 
ar Latvijas vēstnie cību Zvied rijā.

DIEVKALPoJUMI
INFoRMĀcIJA par Zviedrijas 

latviešu ev. lut. draudzēm un diev-
kalpojumiem redzama arī mājas-
lapā www.draudzes.se

Gēteborgas ev. lut. draudzes Ģi 
menes dienas dievkalpojums svēt
dien, 6. maijā, plkst. 14 Hāgas baznīcā 
(Haga kyrka, Haga Östergata 30, Gē 
teborgā). Dievkalpojuma tēma: Lūg
ša nas svētdiena. Dienas mude: “ko 
jūs lūgsit manā vārdā, to es darīšu” 
(Jāņa 14:14). Dievkalpojumu vadīs 

mācītājs Dr. normunds kamergrauzis, 
pie ērģelēm Peter Wågsjö. pēc dievkal
pojuma sadraudzība Hāgas draudzes 
namā. visi sirsnīgi gaidīti!

SToKHoLMAS ev. lut. draudzes 
Ģimenes dienas dievkalpojums vasar
 svētkos ar draudzes mācītājas ievas 
Graufeldes atvadu sprediķi sestdien, 
19. maijā, plkst. 14 somu baznīcā 
(Finska kyrkan, Slottsbacken 2B-C, 
Gamla Stan, Stockholm). Dievkal po
jumu vadīs ieva Graufelde, pie ēr 
ģelēm rūta Baumgarte.

Dievkalpojumu kuplinās stokhol
mas latviešu koris un stokholmas 
latviešu skolas audzēkņi. pēc dievkal
pojuma draudzes namā kafijas galds 
ar mācītājas ievas Graufeldes godinā
šanu. visi mīļi aicināti un gaidīti!

VĀcIJA
Šī gada 4. maijā 19 minsteres lat 

viešu centrā (Salzmannstr 152, 48159 
Münster) skanēs atvara sirmā un 
Dinas kristīnes Bitēnas rokoratorija 
“es nosaucu vārdā”, veltījums Brīvības 
pieminekļa autoram kārlim Zālem. 
Ziedojums no  12 eUr (biedriem 9 eUr, 
bēŗniem līdz 14 g.v. ieeja par brīvu). 

Šis darbs tapis  pagājušā gadsimta 
80. gadu beigās. vēl priekšā bari kā   
žu laiks, tautas atmoda, 1990. gada    
4. maijs. tik sen... tomēr tik aktuāli arī 
šodien skan Dinas kristīnes Bitēnas 
dzeja un atvara sirmā skaistā mūzika. 
koncertuzvedumā piedalīsies darba 
autori, solisti un mēs – minsteres 
jauktais koris “Dudan”.

mēs ļoti vēlamies kopā ar jums iz 

dzīvot šo stāstu par Latvijas valsts 
dzimšanu, dzimtenes sajūtu un Brī vību.

pēc koncerta (apm. 20.30) visi 
ko pā klāsim baltus galdautus, uz gal
da liksim līdzpaņemtos gardumus, 
stāstīsim savus stāstus un kopā uz 
dziedāsim. protams, ka mīļi gaidīti arī 
tie, kuri dažādu iemeslu dēļ uz kon
certu netiek. 

pirms tam ar tiem pašiem mūzi  
ķ iem 1. maijā plkst. 11 LCm uzve dīs 
Čučumuižu – ieeja eUr 7 (LCm 
biedriem 5).

DIEVKALPoJUMI
štutgartē, vecās pils kapellā, Schlos  -

skirche, Am Schillerplatz, svēt dien,      
6. maijā, plkst. 15 dievkalpojums lat
viešu un vācu valodā. mācītājs elmārs 
e. rozītis. sekos draudzes vakars se 
nās sakristejas telpās.

Hanoverā, markus baznīcas drau dzes 
namā, Hohenzollernstr. 54, 6. mai jā 
plkst. 14 dievkalpojums. kalpo diak. 
L. Urdze. pēc dievkalpojuma pārru 
nas pie kafijas galda.

Lībekā, Lorenca baznīcā, 12. maijā 
plkst. 14 dievkalpojums. kalpo diak. 
L. Urdze, pie ērģelēm Liene orinska. 
pēc dievkalpojuma uzkodas.

oldenburgā, ohmstedes baznīcas 
draudzes namā, Butjadinger Str. 59, 
13. maijā plkst. 11 dievkalpojums ar 
kristībām. kalpo diak. L. Urdze, pie 
ērģelēm Dr. a. rosenbergs. pēc diev
kalpojuma kafijas galds.

Bekhofas latv. baznīcā (Am Beck-
hof 44, Bielefeld) 27. maijā plkst. 14.30 
trīsvienības svētku dievkalpojums. 
kalpo diak. L. Urdze. pēc dievkalpo
juma kafijas galds draudzes namā.

SToKHoLMA KANDIDĒ 
UZ ZIEMAS oS 

SPĒĻU RīKošANU RīGĀ
Zviedrijas galvaspilsēta stok hol

 ma ir pieteikusies kandidēšanai  
uz 2026. gada Ziemas olimpisko 
spēļu rīkošanu. Šī kandidātūra ir 
aktuāla Latvijai, jo tā sacensības 
re  nes sporta veidos vēlas aizvadīt 
siguldas trasē. 17. aprīlī stokhol
mas pārstāvji tikās ar Latvijas 
olimpiskās komitejas (Lok), iz 
glītības un zinātnes ministrijas 
(iZm), siguldas novada domes  
un siguldas bobsleja un kamaniņu 
trases pārstāvjiem.

No kreisās: Siguldas novada do -
mes priekšsēdis Uģis Mitre vics, 
Siguldas bobsleja un kamaniņu 
trases direktors Dainis Dukurs, 
Latvijas olimpiskās komitejas 
viceprezidents Einars Fogelis un 
Stokholmas delegācijas pārstā-
vis Pīters Reinebo preses konfer-
encē // Foto: Leta

“Šis ir nākamais solis mūsu 
vēsturiskajā procesā, jo esam pa 
teicīgi mūsu Zviedrijas kollēgām 
par izteikto uzaicinājumu pie da lī
ties iespējamā kandidēšanas pro
cesā. Šī tikšanās nebija pirmā – 
pirms phjončhanas olimpiadas 
tikāmies siguldā, bija sarunas arī 
Dienvidkorejā,” preses konferencē 
sacīja Lok viceprezidents einars 

Fogelis. “Šī tikšanās bija orientēta 
uz to, lai precīzi runātu par soļiem, 
kas no abām pusēm ir nepiecie
šami, lai sagatavotu mūsu sadar
bības memorandu, ko plānojam 
parakstīt šī gada jūnija pirmajā 
pusē stokholmā.” Fogelis uzsvēra, 
ka pirmais, kas jāizdara Latvijas 
pusei, ir jāsagatavo informātīvs zi 
ņojums valdībai, bet pēc tam varēs 
runāt par to, kādi darbi būtu jā 
dara. “pirmais posms lielus iegul
dījumus neprasīs, ja runājam par 
mūsu cilvēku darbu, tad tie būs 
cipari, par kuŗiem runāsim vasa
rā,” norādīja Lok pārstāvis. sa  
vu kārt siguldas novada domes 
priekš sēdis Uģis mitrevics piebil
da, ka liela atbildība arī gulsies uz 
Latvijas valsts pleciem, bet uz si 
guldas pleciem būs otra puse. 
“Liels izaicinājums siguldai būs 
olimpiskā ciemata izbūve. tagad 
tikai esam saņēmuši aprises par  
to, kam tur jābūt. tas mūs nebai
da, jo sigulda attīstās. Dzīvojamā 
fona palielināšana noris jau tagad. 
septiņi gadi līdz olimpiskajām 
spēlēm ir viens mirklis, lai to ra 
dītu. arī infrastruktūra jau šobrīd 
ir daļēji piemērota,” sacīja siguldas 
mērs. viņš piebilda, ka šobrīd 
zināmie nosacījumi ir izpildāmi.

“mums ir ļoti labs iespaids par 
Latvijas sporta kompetenci un pie
redzi starptautiskās sacensībās. 
runājām detalizēti par sadarbību, 
lai iekļautu Latviju 2026. gada 
olimpiskajās spēlēs. mums nav 
pieredze un trase renes sporta vei
dos, tāpēc tikai loģiski raugāmies 
otrpus Baltijas jūrai uz saviem 
draugiem un viņu iespējām,” sa 
cīja reinebo.

LATVIJAS HoKEJISTI 
PĀRBAUDES SPĒLĒS 

Latvijas hokeja izlase savā piek
tajā pārbaudes spēlē pirms pa 
saules meistarsacīkstēm izbrau ku
mā, mihalovces pilsētā, ar rezu tā
tu 1:4 (0:2, 1:2, 0:0) piekāpās slo
va kijas valstsvienībai. mūsu  ho 
ke jistiem šajā spēlē beidzot izdevās 
gūt vārtus un pārtraukt “sauso” 
seriju. iepriekšējās divās pārbau
des spēlēs pret somiju Latvijas iz 
lase vārtus tā arī neguva, bet ko 
pumā “sausā” serija bija 152 mi  nū
tes un 19 sekundes gaŗa. vienīgos 
vārtus Latvijas izlases labā guva 
rodrigo Ābols, bet valstsvienības 
vārtus sākumā sargāja māris Ju 
čers, kuŗš pēc diviem ielaistajiem 
vārtiem tika nomainīts pret Uldi 
Čalpu. slovakijas labā vārtus guva 
martins Bakošs, mihels mikliks, 
Jurajs valahs un Davids Bondra.

Latvijas valstsvienības galvenais 
treneris Bobs Hārtlijs

arī otrajā Euro Ice Hockey Chall-
enge spēlē slovakijā (popradā) 
mūsu hokejisti cieta zaudējumu. 
Līdzīgi kā dienu iepriekš ar tādu 
pašu rezultātu – 1:4 (0:1, 1:1, 0:2). 
mūsējiem vienīgos vārtus guva 
roberts Bukarts. atšķirībā no ie 
priekšējās sacensības, Latvijas   
val stsvienības vārtus sargāja kris
ters Gudļevskis, kuŗš komandai 
pievienojās no Ziemeļamerikas. 

savukārt malā palika aizsargs kris
 tofers Bindulis un uzbrucējs Gu 
nārs skvorcovs, kuŗi spēlēja pir
majā sacensībā, bet laukumā de 
vās māris Bičevskis un renārs 
krastenbergs.

Šis Latvijai bija piektais zau dē
jums piecās pārbaudes spēlēs 
pirms pasaules meistarsacīkstēm. 
pēc spēlēm ar slovakiju mūsu 
valstsvienības hokejisti 26. un     
27. aprīlī spēkojās ar Šveices izlasi, 
bet sagatavošanās posmu beidza   
1. maijā ar spēli pret kanadas (!) izlasi.

LATVIJAS 3x3 
BASKETBoLISTI UZVAR 
cHALLENGER TURNīRĀ
Latvijas 3x3 basketbola koman

da Rīga Ghetto Basket ar nauri 
miezi, kārli paulu Lasmani, agni 
Čavaru un mārtiņu Šteinbergu 
sastāvā Ķīnā izcīnīja pirmo vietu 
sezonas otrajā Challenger serijas 
turnīrā.

Mūsu vienības dalībnieki spēles 
pārtraukumā

apakšgrupu kārtā mūsu basket
bolisti izcīnīja divas pārliecinošas 
uzvaras divās spēlēs, ieņemot pir
mo vietu savā grupā. vispirms 
viņi ar 22:10 sagrāva Inanomo, bet 
pēc tam ar 22:15 pieveica arī Če 
chijas vienību Humpolec. Ceturt
daļfinālā ar rezultātu 22:12 pār

spēja Ķīnas Čandžou Kaidagroup 
vienību, bet pēc tam pusfinālā ar 
21:17 tika pārspēta splitas Statist 
komanda no Chorvatijas. savu
kārt cīņā par uzvaru turnīrā Lat
vijas komanda ar 21:12 apspēlēja 
krievijas vienību – maskavas 
Inanomo.

KURUcS PIETEIcIES 
NBA PĀRBAUDEI

Latvijas basketbolists rodions 
kurucs, kuŗš šosezon piedzīvoja 
debiju valstsvienībā, pieteicies 
2018. gada nacionālās basketbola 
asociācijas (nBa) draftam, pazi
ņojis viņa aģents artūrs kalnītis.

patlaban 20 gadus vecais kurucs 
bija pieteicies arī pērnā gada nBa 
draftam, taču nepilnas divas nedē
ļas pirms ceremonijas savu dalību 
atsauca.

*
nacionālās Basketbola asociā ci

jas (nBa) drafta kandidāts ro 
dions kurucs paudis vēlmi palī
dzēt Latvijas U20 basketbola iz 
lasei eiropas meistarsacīkšu B līgā, 
vēstī Latvijas Basketbola sa  vie nī
ba. Latvijas U20 izlase, kuŗai pērn 
nevarēja palīdzēt daudzi basket
bolisti, pērn izkrita no eiropas 
meistarsacīkšu augstākās līgas, 
tāpēc šogad tā sacentīsies B līgā. 

P. Karlsons


